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První kvartál kalendářního roku, anebo chcete-li třetí 
kvartál rotariánského roku, je vždy ve znamení setká-
vání, školení, plánování, předávání zkušeností a myšle-
nek a obecně rotariánské vzájemnosti. Protože i během 
toho plánování a učení si vždy najdeme čas a prostor, 
abychom se, pokud možno se sklenkou něčeho dobrého 
v ruce a v době post-covidové naštěstí i naživo, poptali 
na zdraví a spokojenost těch druhých.
 
A ne jinak tomu bylo i letos, jak se dočtete podrobněji 
v článcích v tomto čísle našeho magazínu. Zvolená 
guvernérka Katarina absolvovala školení guvernérů 
v Orlandu, USA, což jí závidím, neboť moje školení loni 
(díky covidu) dopadlo tak, že jsem strávil u počítače  
dva týdny každý večer dvě hodiny. Asi uznáte, že to se 
úplně nedá srovnávat. Takže jsa plna dojmů a plně 
v souladu s pravidly, požádala Katarina o setkání 
Guvernérské rady. Ta se sešla v Brně v téměř komplet-
ním složení a v přátelském duchu probrala nejenom 
vize pro budoucnost, ale i nejaktuálnější výzvy v našem 
distriktu. Musím přiznat, že bylo moc fajn vidět se zase 
po dlouhé době.
 
Ve dnech 17.–18. 3. 2023 proběhl tradiční školící seminář 
PETS a Distriktní školící shromáždění. To je vždy pevně 
v rukou nastupujícího guvernéra, a DGE Katarína 
Čechová se zhostila role hostitelky více než na výbornou. 
Já si ho naneštěstí musel nechat ujít, jelikož jsem ležel 
doma s antibiotiky po operaci. Ve své roli jsem byl 
zastoupen naším viceguvernérem PDG Iljou Chocho-

loušem, což je v mých očích skvělá náhrada. Jsem pří-
jemně potěšen, že účastníci PETS prokázali schopnost 
vrátit se k diskusi tváří v tvář a trpělivosti naslouchat 
názorům jiných rotariánů. Prezentace a workshopy, 
které byly jeho součástí, si s chutí prohlížím a říkám si, 
jak jsem šťastný, že máme všichni příležitost tvořit tuto 
komunitu, složenou z tolika aktivních lidí plných entu-
ziasmu a se schopností vnímat potřeby druhých.
 
Na konci ledna proběhlo v belgickém Gentu setkání 
evropských zástupců Rotaractu. Musím říci, že bych si 
přál být asi trochu mladší, protože naši mládežníci si to 
opravdu umí užít. Ale vůbec nezapomínají na konání 
dobra, a to často přímo svýma rukama. Také se jim 
podařilo dosáhnout parity pohlaví, tedy něčeho, o čem 
se nám v Rotary zatím jenom zdá. Myslím, že je vůbec 
načase začít brát Rotaract trochu vážněji, brát je jako 
rovnocenné partnery a asi se taky trochu učit, jak se 
dají věci dělat jinak. Za to jim nabídnout podporu, zku-
šenosti a etický pohled na život. Prostě spojit to nejlepší 
z obou světů.
 

S vřelým rotariánským pozdravem
váš

GEORGE J. PODZIMEK

Guvernér RI distriktu 2240

R O T A R Y  I N T E R N A T I O N A L  (vznik 1905 v USA) je kreativní společenství s vysokým synergickým potenciálem. Má celosvětovou působnost, je nepolitické, 

národnostně a nábožensky tolerantní, podporuje rozvoj regionu (státu), v němž působí. Pro ČR a SR je společnou koordinační složkou Rotary Distrikt 2240. Emblém 

RI a pojmy jako ROTARY INTERNATIONAL, ROTARY, ROTARY KLUB a ROTARIÁN jsou mezinárodními zákony chráněná označení a jejich užití podléhá souhlasu ústředí RI. 

V Rotary klubech (samostatné právní subjekty) se sdružují špičkoví odborníci a odbornice nejrozmanitějších profesí. Členům a členkám Rotary nabízí kultivovaný životní 

styl podle jejich osobních zájmů, otevřené přátelské vztahy a další rozvoj jejich osobnosti. Rotary svými nezištnými aktivitami a všeobecně prospěšnými projekty 

(službami) pozitivně ovlivňuje širší komunitu v místě svého působení a napomáhá utváření občanské společnosti v duchu svého trvalého kréda: „Service above self“.

 

Názory publikované v tomto časopise se nemusejí shodovat se stanovisky Rotary International nebo Nadace Rotary. 

GLOSÁŘ

Dobrý den, přátelé
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MAREC Život v Austrálii vás ne
ustále núti veľa premýšľať o vode. 
Keď cestujete do rozsiahleho vnú
trozemia krajiny, nemôžete sa 
ubrániť údivu, ako sa po tisícročia 
darí v takom suchom podnebí udr
žiavať život. Pamätám si na časy, 
keď v lokalite neďaleko Melbourne, 
kde s Juliet žijeme, boli zásoby 
vody také nízke, že sa zaviedli 
prísne obmedzenia jej použitia. Teraz žijeme z dažďovej vody, 
ktorá nám padá na strechu a zhromažďuje sa v nádrži. V mno
hých častiach sveta však ľudia tento luxus nemajú.

Voda je pre život nevyhnutná bez ohľadu na to, kde žijeme. 
Mnohí z nás ju však považujú za samozrejmosť. Spomeňte si, 
koľkokrát ste len dnes otočili kohútikom a voda tiekla. Približne 
každý štvrtý človek na svete má pri tom celkom iné skúsenosti 
– ak vôbec má vodovodný kohútik. Podľa OSN v súčasnosti až 
dve miliardy ľudí nemajú prístup k bezpečne upravovanej pitnej 
vode. Každý rok zomrie približne 300 000 detí mladších ako päť 
rokov na hnačkové ochorenia spôsobené nedostatočnými sani
tárnymi podmienkami, zlou hygienou, alebo neupravenou pit
nou vodou, čo sú všetko okolnosti, ktorým možno predchádzať.

Významnú úlohu tu zohráva Rotary. Vďaka vašej podpore 
Nadácia Rotary sprístupňuje vodu a hygienické podmienky 
nespočetným komunitám na celom svete. Globálne granty 
nadácie zastrešujú mnohé projekty od dodania toaliet do vi
dieckych oblastí na Filipínach, vzdelávania v oblasti hygieny, 
až po budovanie infraštruktúry pre celoročný prístup k bez
pečnej a cenovo dostupnej pitnej vode v Brazílii.

Problémy s vodou a hygienou, ktorým čelíme, sú natoľko 
rozsiahle, že ich nemožno riešiť individuálne. Či už spolupra
cujeme globálnymi grantmi s partnerskými dištriktmi po celom 
svete, alebo s veľkými agentúrami, ako je napríklad USAID, naša 
práca má obrovský zmysel. Keď uvažujete o nadviazaní spolu
práce v úsilí o zabezpečenie bezpečnej pitnej vody, sanitácie 
a hygieny, nezabúdajte na to, že jeden z našich najväčších 
partnerov je medzi nami, v našej rotariánskej rodine – Rotaract. 
S účinnosťou od tohto rotariánskeho roka sa Rotaract kluby 
môžu uchádzať o globálne granty. Vyzývam Rotary a Rotaract 
kluby, aby spolupracovali na existujúcich grantoch a aby Rotary 
kluby podporovali granty sponzorované Rotaract klubmi. Rotary 
a Rotaract kluby tak spoločným úsilím posunú silu nadácie na 
novú úroveň. Nadácia Rotary má vďaka vašej štedrej podpore 
väčší potenciál ako kedykoľvek predtým ovplyvniť problémy 
s vodou a hygienou, ktorým všetci čelíme.

Preklad: IVAN BELAN, PDG

IAN H.S. RISELEY

Predseda Správnej rady Nadácie Rotary

JENNIFER E. JONES

Prezidentka Rotary International

POSOLSTVO PREDSEDU 
SPRÁVNEJ RADY NADÁCIE ROTARY

Vzácny zdroj, ktorý je pre 
mnohých nedostupný

Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

BŘEZEN Na to, jak mě obohatilo setkání s čajovým mistrem 
Genshitsu Senem během mé listopadové cesty do Japonska, se 
nedá zapomenout. Sen byl nejen velmistrem těch, kdo udržují 
tradice Urasenke při výrobě čaje, ale je také uznávaným rota
riánem. Mezi úspěchy, na nichž se podílel, patří pomoc při 
založení Rotary klubu Kjótojih v Japonsku, působení ve funkci 
prezident Rotary klubu v Kjótu a guvernéra Distriktu 2650, 
jakož i působnost ve vedení Rotary International a Nadace 
Rotary. Bylo mi ctí s ním trávit čas. Je to pozoruhodná lidská 
bytost a radostná duše. A jeho vůdčí schopnosti a angažmá 
v Rotary se stále silně projevují. Během toho týdne v Japonsku 
jsem měla příležitost natočit video se 100 let starým námořním 
hrdinou z druhé světové války a dvojnásobným distriktním 
guvernérem z Rotary klubu Park City v Utahu.

Sen a ten zmíněný rotarián z RC Park City mi vyprávěli podobné 
příběhy, ač sloužili na opačných válčících stranách. Přišlo mi 
pozoruhodné, že si oba vybrali Rotary, aby mohli svůj život 
věnovat úsilí o mír. Napadlo mě, že se na této planetě všichni 
pros tě snažíme dělat to nejlepší, co můžeme, a jsme si více po
dobní než odlišní. Jsem neskutečně šťastná, že mohu naslouchat 
těmto příběhům a setkávat se s tak neuvěřitelnými lidmi.

DOPIS PREZIDENTKY RI 

Poučení 
od mistra čaje

Sen stojí před čajovnou Urasenke 
v Kjótu, kde žije. O Senově 
pozoruhodném příběhu se 
píše v srpnovém čísle Rotary 
magazínu z roku 2022. 
Audioverzi příběhu si můžete 
poslechnout na rotary.org/
peace-through-bowl-tea.

Genshitsu Sen, bývalý velmistr 
udržovatelů čajové tradice 
Urasenke, provádí pro Jennifer 
Jones během její cesty do 
Japonska v listopadu 2022 
tradiční japonský čajový obřad, 
po staletí známý jako čadó, který 
je vlastně vším od umění, 
náboženství a filozofie, a je tak 
součástí společenského života.
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Anniela Carracedo promlouvá 
v lednu 2023 k Mezinárodnímu 
shromáždění Rotary v Orlandu 
na Floridě.
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APRÍL Vincent Van Gogh v liste 
svojmu bratovi Theovi v roku 1874 
napísal: „Ak skutočne miluješ prí
rodu, všade nájdeš krásu.“ Van Go
ghovu lásku k prírode môžete po
zorovať na jeho obrazoch – žiarivé 
slnečnice, ošľahané olivovníky 
a hviezdna nočná obloha nad pro
vensálskou dedinou. Či už vnímate 
prírodu Van Goghovými očami ale
bo vlastným pohľadom, napríklad počas výletu do parku alebo 
na pláž, isto vám nedá neobdivovať ju. A keď milujete prírodu, 
chcete sa o ňu aj starať. Apríl je pre Rotary Mesiacom životného 
prostredia. Deň Zeme pripadá na 22. apríla. Pri tejto príležitosti 
realizujeme rozličné lokálne projekty, napríklad čistenie okrajov 
ciest, čo je fantastické a má to veľký význam. O ochrane životné
ho prostredia, ako o jednej zo siedmich oblastí na ktoré sa Rotary 
zameriava, môžeme však uvažovať aj v širšom kontexte. V spo
lupráci s inými klubmi a dištriktmi sa zapojme do rozsiahlejších 
projektov financovaných prostredníctvom Nadácie Rotary. 

Čím viac naše kluby spolupracujú na väčších projektoch, tým 
viac dosiahneme. Rotary kluby v Pensylvánii a Brazílii sa spojili, 
aby s podporou globálneho grantu nadácie zadovážili zariadenie 
na spracovanie plastov pre spoločnosť zabezpečujúcu zber od
padu v meste Rio Claro. Pracovníci, ktorí z odpadu odseparujú 
recyklovateľné materiály, si takto dokázali zvýšiť príjem o 50 %, 
pričom zároveň prispeli k čistejšiemu životnému prostrediu. Ko
nať vo veľkom je tiež jednou z hlavných myšlienok Programs of 
Scale – nadačných programov s významným dopadom. Pri každom 
grante vo výške 2 miliónov dolárov, čerpanom počas troj až päť
ročného trvania programu, vykonaná práca nadobudne paramet
re, vďaka ktorým sa dosiahne potenciál pre dlhodobú udržateľnú 
zmenu. Príjemca takéhoto grantu v 2021–22, iniciatíva Spoločne 
za zdravé rodiny v Nigérii, v súčasnosti usilovne pracuje na zní
žení miery úmrtnosti matiek a novorodencov v tejto krajine. 
Granty poskytované na Programs of Scale v posledných rokoch 
patria k najzaujímavejším rozvojovým činnostiam Rotary a jeho 
nadácie. Budú mať veľký vplyv pre svet. Nezabúdajme, že granty 
neuberajú nič z vašich grantových projektov nadácie; investova
né peniaze predstavujú relatívne malú časť z celkových nákladov 
nadácie. Okrem toho Nadácia Rotary navrhla Programs of Scale 
tak, aby podporovali vznik väčších partnerstiev, ktoré môžu za
hŕňať spolufinancovanie iniciatívy. 

Uvažujte teda tento mesiac vo veľkom – o životnom prostredí 
a o globálnych grantoch a programoch Programs of Scale – a uvi
díte, že čo sa týka dobra, ktoré je v našich silách dosiahnuť pro
stredníctvom našej nadácie, možnosti sú neobmedzené.

Mysli vo veľkom, 
konaj vo veľkom

IAN H.S. RISELEY

Predseda Správnej rady Nadácie Rotary

JENNIFER E. JONES

Prezidentka Rotary International

DUBEN Nikdo z nás nezapomene, jak náš svět a naše životy změ
nila pandemie. Každý z nás musel projít tímto obdobím nejistoty 
a nikdo se následkům nevyhnul snadno. Osobně se domnívám, 
že se přitom objevil jiný styl vedení na globální úrovni – muselo 
být odvážné, empatické a počítající se zranitelností. Na začátku 
roku 2020 jsem se přes internet setkala se svou dobrou přítelkyní 
Annielou Carracedo. Ona je jednou z těch, kdo takto pojímají svoji 
vedoucí úlohu. Jsem nadšená, že jí mohu přenechat svůj prezi
dentský sloupek pro tento měsíc. 

V březnu 2020 se mě zmocnila panika. Bylo to pár dní poté, co 
Světová zdravotnická organizace prohlásila covid-19 globální 
pandemií, což mě zastihlo uprostřed mého roku jako studentku 
Rotary mezinárodní výměny mládeže ve Spojených státech. Osm-
náctiletá dívka uvízlá v jiné zemi, s lidmi mluvícími cizím jazykem, 
se kterými se potkala teprve před šesti měsíci. Zavolala jsem svým 
přátelům z Interact klubu a služby mezinárodní výměny mládeže. 
Společně jsme uspořádali online setkání, kde jsme se vzájemně 
inspirovali tím, co během karantény dělali ostatní. Tohoto prvního 
setkání se zúčastnilo 70 lidí, převážně studentů, ze 17 zemí. Tím 
začala naše práce na celosvětové online platformě pro Rotary 
mládež s cílem mít během izolace prostor pro sdílení zkušeností 
a inspirace ostatních svými nápady na projekty. Hledali jsme men-
tory a podporovatele, kteří by naší skupině pomohli propojit mladé 
lidi, sdílet kultury a otevírat nové příležitosti pro spolupráci na 
mezinárodních projektech rotariánské služby. Nazvali jsme to 
Interaktivní rotariánská karanténa – anglicky Rotary Interactive 
Quarantine, neboli RIQ. Po pouhém roce jsme již byli ve spojení 
s více než 5 000 studenty z 80 zemí. Karanténní omezení nakonec 
povolila a s tím se změnily i potřeby účastníků naší sítě. Na našem 
posledním oficiálním setkání ve formátu RIQ nás bývalý RI prezi-
dent Barry Rassin inspiroval ke snaze dosáhnout na ještě vyšší cíle, 
což nás vedlo k přeměně RIQ na Síť mládeže Rotary, anglicky 
Rotary Youth Network neboli RYN. Naše prezentace Radě ředitelů 
RI inspirovala RI prezidentku Jennifer Jones a její tým k vytvoření 
poradního sboru pro mládež v Rotary International, jemuž mám 
tu čest spolupředsedat. Síť RYN začala oficiálně působit během 
průlomového zasedání na Mezinárodním kongresu Rotary 2022 
v Houstonu. Když jsme s přáteli skončili naši přednášku na Mezi-
národním shromáždění Rotary v Orlandu na Floridě, uvědomili 
jsme si, že nám vestoje tleská více než 500 lidí. Oči se nám zalily 
slzami a zmocnilo se nás vzrušení a pocit úspěchu. Kdo by si byl 
pomyslel, k čemu všemu může vést záchvat paniky?

Představujeme síť 
spojující mládež Rotary

DOPIS PREZIDENTKY RI POSOLSTVO PREDSEDU 
SPRÁVNEJ RADY NADÁCIE ROTARY

Preklad: IVAN BELAN, PDGPřeklad: PETR J. PAJAS, PDG

ANNIELA CARRACEDO 
Rotary klub Bay St. Louis, Mississippi
Distrikt 6840 Rotaract chair-elect
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Peru 
Rotary klub Chincha má tento mesiac 

v pláne otvoriť novú prístavbu domo-

va, v ktorom sú umiestnené ohrozené 

dievčatá vo veku 5 až 17 rokov z regió-

nu Ica. Dievčatá, ktoré opustili ich ro-

diny alebo sú obeťami zneužívania, 

„potrebujú veľa psychologickej pomo-

ci“, hovorí bývalá prezidentka klubu 

Mónica Avilés Calderón. Klub dokončil 

prvú budovu s kapacitou 30 obyvate-

liek v roku 2000. Čoskoro sa počet 

dievčat žijúcich v domove viac ako 

zdvojnásobil. Od roku 2018 klub rozší-

ril kapacitu o ďalšie budovy, každú 

v hodnote približne 35 000 dolárov.  

Tri nové stavby boli financované najmä 

z príspevkov Rotary klubu Flawil vo 

Švajčiarsku a Dištriktu 2000 (Lichten-

štajnsko a Švajčiarsko). Zvyšné finan  - 

 č né prostriedky získal RC Chincha.

Spojené státy americké
Podle lidové tradice byl kdysi v jižním 

Michiganu cestovatel, který nechal 

jednomu majiteli skleníku semena 

melounu. Z nich byl vypěstován tzv. 

Howellův meloun, k jehož oslavě po-

řádají obyvatelé města každoroční 

festival – letos již 63. rokem. RC Ho-

well se na oslavách podílí prodejem 

zmrzliny s příchutí melounu Howell. 

Během víkendového veletrhu v srpnu 

prodal klub, který má 40 členů, 7000 

kelímků a 1500 půlgalonových kon-

tejnerů zmrzliny. Pomáhalo při tom 

více než 100 lidí – včetně rotariánů, 

členů Interact Clubu na Howellově 

střední škole a školních sportovců. 

Vyneslo to skvělých 30 000 dolarů na 

stipendia, místní programy pro mlá-

dež a další komunitní projekty. „Je to 

tak populární, že bez ohledu na to, 

kdy řekneme, že se bude prodávat, 

stojí lidé ve frontě,“ říká Sandie Cor-

tezová, bývalá prezidentka RC Ho-

well. „Lidé z toho šílí.“

ze světa

Lidé činu 
na celém světě
Text: BRAD WEBER 
Překlad do češtiny: PETR J. PAJAS, PDG
Preklad do slovenčiny: IVAN BELAN, PDG

30,7
kilogramu je váha 

nejtěžšího ananasového 
melounu zapsaná 

v Guinnessově knize 
světových rekordů

3z10
Peruáncov žije pod 
národnou hranicou 
chudoby

Rotary klub Chincha Rotary klub Howell



9R O T A R Y  G O O D  N E W S  2 | 2 0 2 3

Austrália 
Od roku 2010 bolo približne 800 škôl 

vybavených viac ako 24 000 prenosný-

mi mikroskopmi v rámci projektu Mi-

kroskopy do škôl. Projekt odštartoval 

Rotary klub Freshwater Bay. Dlhé roky 

sa mu intenzívne venovala charter 

prezidentka Diane Collins s manželom 

Kennethom, bývalým riaditeľom Rota-

ry International a správcom nadácie 

(zomrel v auguste) – propagovali  

vy užívanie mikroskopov a získavali 

sponzorov z Rotary klubov. Projekt  

sa rozrástol do obrovských rozmerov. 

„V súčasnosti umožňuje rozvíjať lásku 

k vede viac ako 280 000 študentom 

ročne vo všetkých štátoch Austrálie, 

ako aj v mnohých krajinách Ázie a Ti-

chomoria,“ poznamenáva Collins.

Česká republika 
Rotaract klub Most tvrdí, že aj v ére digitálnych kráľovstiev 

sa všetky analógové veci ešte stále tešia obľube u mlad-

ších generácií. V októbri sa v tomto klube konal tretí ročník 

Festivalu stolových hier. „Stolové hry sú od začiatku pandé-

mie na vzostupe, preto nám takéto podujatie dávalo zmy-

sel,“ približuje bývalý prezident klubu Petr Machovec. „Se-

kundárnym aspektom bolo zapojenie nových ľudí do našich 

aktivít.“ Hráči si po zakúpení vstupenky v hodnote 3 dolárov 

vypočuli diskusiu odborníkov o vývoji v hernom priemysle 

a vyskúšať si mohli viac ako 150 hier.  

Najšikovnejší získali turnajové ceny.

Indie 
Stolní tenis je jeden z nejoblíbeněj-

ších sportů v Indii. Rotary klub Chen-

nai Riviera využívá této obliby a nabí-

zí výuku stolního tenisu 17 mladým 

sportovcům ve věku od 7 do 12 let, 

kteří se o to vážně zajímají. „Všechny 

tyto děti jsou z rodin s omezenými 

možnostmi a projevují zájem o tento 

sport,“ říká prezidentka klubu Asha 

Daniel. „Chceme, aby se ve stolním 

tenise dále zlepšovali a byli v něm 

úspěšní, což jim otevře příležitost 

k získání dobrého vzdělání a lepšímu 

životu.“ Klub platí snídani a náklady 

na koučování a zároveň některý člen 

klubu poskytuje tréninkový prostor, 

což snižuje náklady na projekt. Aby 

zajistil celoroční financování na tré-

nink ve výši 4000 dolarů, uspořádal 

klub v listopadu Turnaj pálkařů bu-

doucnosti (Future Paddlers Tourna-

ment), který přilákal 135 soutěžících 

ve věku od 10 do 70 let a na vstup-

ních poplatcích vygeneroval něco  

kolem 2700 dolarů.

269
2

1590
ťahov je najdlhšia 
zaznamenaná turnajová 
šachová partia

miliony dolarů – nejvyšší 
výhry na oficiálně 
schváleném turnaji 
ve stolním tenise

okolo tohto roku bol vynájdený 
skladací mikroskop

Rotary klub Chennal Riviera

Rotary klub Freshwater Bay

Rotary klub Most
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SVETOVÝ KONGRES RI  2023 

To najlepšie 
zo sprievodného programu
Veľkým a inšpiratívnym myšlienkam sa na Svetovom kongrese Rotary 
International nevenuje iba v hlavnej sále. Aj tento rok v Melbourne kolegovia 
rotariáni na desiatkach sprievodných podujatiach predstavia odborné rady, ktoré 
následne môžete aplikovať vo svojom klube, čím nielen zintenzívnite dopad 
činnosti klubu, ale aj skvalitníte vlastnú skúsenosť s angažovaním sa v Rotary.

Text: ROSE SHILLING, preklad: IVAN BELAN, PDG (SK), PETR J. PAJAS, PDG (CZ)

očas kongresu, ktorý sa koná od 
27. do 31. mája, si môžete vybrať 
zo stretnutí pokrývajúcich rozlič-

né témy – od využitia „superschopnosti“ 
počúvať – ktorú každý líder veľmi potre-
buje, až po spôsoby, ako prispieť k obnove 
miestnej ekonomiky. Rotariáni a skúsení 
odborníci sa podelia o tipy, ako žiť podľa 
Akčného plánu Rotary, ako urobiť maxi-
mum pre riešenie najväčších svetových 
výziev, ako zdokonaliť svoje vodcovské 
zručnosti, ako zvýšiť rozmanitosť členov 
klubu a ako zaujať nováčikov. 

Na iných plánovaných stretnutiach si 
osvojíte stratégie, ako prijať nové perspek-
tívy od mladých ľudí (Reverzný mentoring: 
posilnenie mladých lídrov), ako zvýšiť zá-
ujem o váš tím a jeho prospešnú prácu 
(Propagácia vášho klubu cez inšpirovanie 
komunity) a ako dosiahnuť, aby členstvo 

v Rotary bolo pre každého zmysluplné (Vy-
tvorenie príjemnej a podpornej klubovej 
kultúry). 

Na rôznych stretnutiach sa načrie do 
bohatej nádielky nápadov na službu, na-
príklad v oblasti využitia technologických 
centier pomáhajúcich mladým ľuďom 
vymaniť sa z chudoby, prelomiť mlčanie 
o menštruačných problémoch, v príprave 
stravy bohatej na rastlinné zložky z dô-
vodu klimatických problémov, zastavenie 
otroctva, znečistenie plastami či podvýživy 
a ďalších. 

Celý predbežný zoznam podujatí si po-
zrite na webovej stránke kongresu a naplá-
nujte si, ktorých workshopoch sa chcete 
zúčastniť. Workshopy sa konajú v dňoch 
29.–31. mája. Registrácia nie je potrebná 
a miesta sa obsadzujú podľa poradia prí-
chodu účastníkov.

yberte si některou z exkluzivních a sou-

kromých akcí plánovaných pro Kongres 

Rotary International, které jsou zaměřeny na 

seznámení se s kulturou, sportovními mož-

nostmi a pohostinností Melbourne. Zážitky 

nabízené „jen pro Rotary“ zahrnují golf světo-

vé úrovně, speciální přístup do restaurací na 

nábřeží a oblíbenou večeři v domově člena Ro-

tary. Golfisté, kteří se dostanou do města před 

zahájením Kongresu ve dnech 27. až 31. května, 

se mohou zúčastnit Rotary dne ve Victoria Golf 
Clubu, na jednom z osmi hřišť v části Melbourne 

zvané Sandbelt, známém krásným rozložením 

jamek na písčité, pro hru ideální půdě. Výtěžek 

z turnaje pořádaného 26. května bude určen 

na kampaň směřující k vymýcení dětské obrny.

Ve společnosti přátel Rotary navštivte 

v rámci uvítací kulturní akce Noc v muzeu 

pořádané 27. května další poklad Melbourne. 

S akcí spojená prohlídka Muzea Melbournu 

po pracovní době vám umožní seznámit se 

s historií města a udělat si představu o regi-

onálním jídle a nápojích. Členové Rotary kubů, 

kteří žijí v metropolitní oblasti Melbourne, jsou 

připraveni pozvat návštěvníky Kongresu na ve-

čeři. Během pohostinského večera se 29. května 

můžete zúčastnit večeře, kterou pořádá některý 

rotarián u sebe doma nebo ve svém klubu.

Členové Rotary budou mít 29. a 30. května 

exkluzivní přístup na další speciální večeři 

v některé z restaurací v okolí jižního přístav-

ního mola (South Wharf). Mohou tam ochutnat 

mnoho jídel, které lákají návštěvníky města. 

Pouliční výstava nabídky potravin, zvaná Streets 

of Melbourne, se nachází hned vedle Kongre-

sového a výstavního centra Melbournu. Také si 

můžete na večer 30. května zarezervovat výlet 

ke slavné dostihové dráze Flemington, což za-

hrnuje i skvělé tříchodové pohoštění a možnost 

nechat se vyfotografovat ve společnosti vítěz-

ných plnokrevníků. 

Text: EVA REMIJAN-TOBA

VÝJIMEČNOSTI 
MELBOURNE

Exkluzivní exkurzi si rezervujte na: 
otarymelbourne2023.org/events

zo sveta

P

V
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Téma
ROTARACT 
– PŘÍLEŽITOST PRO ROTARY

S polklesem členů Rotary klubů se ne-
potýkáme jen v našem distriktu. Jde o 
fenomén též v převážně  anglofonních ob-
lastech světa. Problémy tohoto rázu jsou 
akutní zejména ve Velké Británii (RIBI), 
v Austrálii a ve Spojených státech. Naopak 
nárůst nebo udržení členstva zazname-
náváme v Asii a v Africe. Vedení Rotary 
International nechce nečinně přihlížet. 
Nejde jen o snížení členských příspěvků 
do ústředí. Daleko více nám leží na srdci 
akčnost našeho hnutí. Čím více je nás, tím 
více dokážeme. Proto byl uveden v život 
pilotní projekt nové organizační struktury 
Rotary klubů a jiné formy vzájemného se-

tkávání právě v Austrálii a Velké Británii. 
Jeho úkolem je usnadnit přístup novým 
členům do Rotary klubů a nalézt nové 
formy jejich aktivit. 

V našem distriktu máme jednu výhodu. 
Velmi dobře funguje výměna mládeže. Ge-
neruje obrovský počet mladých lidí, kteří 
mají s Rotary pozitivní zkušenost. Řada 
absolventů dlouhodobých i krátkodobých 
pobytů je zásobárnou pro naše organizač-
ní struktury. Mnozí studenti po návratu 

ze zahraničí pracují v Rotexu a pomáhají 
na různých úrovních studentské výměny 
svým mladším následovníkům.

Logickým pokračováním této „kariéry“ 
je členství v Rotaract klubu. Ten má již 
pevnější organizaci a také uvádí v život 
mnohem pestřejší škálu projektů. Rota-
ract kluby prospívají zvláště v univerzit-
ních městech. Tam, kde se rotariánům daří 
udržovat kontakt s Rotaractem, profitují 
jejich kluby rozšířením členstva. Kdo jiný 
by se měl ujmout pozice klubového YEO 
než třeba bývalý absolvent výměny?

Ano, trasa Rotex – Rotaract – Rotary 
se nabízí. Ostatně světová prezidentka RI 
Jennifer Jones to velmi pěkně říká v násle-
dujícím rozhovoru, který poskytla redakto-
rům našeho sesterského magazínu v rámci 
DEUKO, německé konference Rotaractu.

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ
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R O Z H O V O R

Přinášíme 
do Rotary impulz 
a nadšení

hranicemi, nejen těmi fyzickými. Mám na 
mysli také hranice intelektuální, mentální, 
abychom snili své největší sny, abychom 
dosáhli všeho, o co usilujeme. Chci, aby lidé 
cítili, že mohou myslet mimo hranice, že je 
možné všechno. Toto myšlení je dar, který 
dali rodiče mně a mým dvěma bratrům: Ni-
kdy neřekli, že je něco nemožné. A já chci, 
aby to tak viděli i ostatní lidé.

Podívejme se zpět: více než polovina „vašeho 
roku“ je za námi. Dosáhla jste svých cílů?
Jen stručně: Rok 2022/23 jsem nikdy nena-
zývala „svým rokem“. Nikdy jím nebyl. Je to 
naše Rotary, náš rok. A když odhlédnete od 
této osobní odpovědnosti, pochopíte, že jde 
o to, abychom tu všichni společně harmonic-
ky pracovali. Stejně je to nepřetržitý proces. 
Stanovujete si cíle, kterých chcete dosáhnout, 
a někdy je překračujete. Ale někdy prostě mu-
síte pracovat tvrději, abyste se posunuli vpřed.
V letošním roce pro mě bylo důležité, aby 
naše organizace byla relevantní pro okolní 
svět, aby více lidí mimo Rotary vidělo, co dě-
láme. A vytvořila jsem turné, imagine impact 
tour. Prohlížíme si skvělé projekty na osmi 
místech a ukazujeme „lidi činu“, abychom 
vyprávěli naše příběhy médiím, novinářům 
a vlivným lidem na sociálních sítích. Víte, 
my příliš málo informujeme o tom, co Rotary 
dělá. To se však vyvíjí. Za pár týdnů budu 
mít poslední zastávku na turné po ostrovech 
jižního Pacifiku, abych zjistila, co naši aus-
tralští a novozélandští rotariáni dělají v ob-
lasti imunizace na jednom z nejodlehlejších 
ostrovů v Tichomoří. Přivezeme tedy několik 
kameramanů a mediální tým. A naši partneři 
z Unicefu a naši přátelé z Global Citizen nám 
také pomáhají zvyšovat povědomí.

Co se vám vybaví, když slyšíte pojem 
Deutschlandkonferenz nebo DEUKO?
Hmmh... V poslední době jsem navštívila 
různé země a viděla mnoho akcí. Ale když 
se pak zúčastním nějaké akce Rotaractu, jako 
tady v Kostnici, je to jako dobíjení baterií. Je 
to jako elektromobil, který tady v Deuko za-
pojíte a dobijete. A najednou ta energie prostě 
tryská. To se mi líbí: ten impulz a nadšení 
našich mladých profesionálů – a to, co při-
nášejí Rotary. Je to opravdu taková supersíla.

Rotaract existuje po celém světě – ale vy 
jste přijela konkrétně do Německa. Co vás 
sem přilákalo?
Máme tu hodně členů – rotariánů a rotarak-
tů, takže jsem sem chtěla přijet. Předtím 
jsem se zeptala několika přátel: Když už 
jsem na cestě, co je pro mě nejlepší způsob, 
jak se socializovat? Kde mám být, abych co 
nejlépe využila tu trochu času na navazová-
ní kontaktů? Vždyť máme rotariány a rotari-
ánky ve více než 200 zemích a zeměpisných 
oblastech – a já chci navštívit další. Ale tak 
jsme se dostali na konferenci v Německu 
k více než 1000 účastníkům.

Vaše motto pro letošní rok zní „Imagine Ro-
tary“ – mimochodem, rotariáni u nás si ho 
upravili na „Imagine Rotaract“. Jak jste na 
své motto přišla?
Mnoho lidí si myslí, že jsem si téma „Imagi-
ne Rotary“ vybrala kvůli písni Johna Lenno-
na. A já tu píseň miluji, zvláště tu část: 
„Možná říkáte, že jsem snílek, ale nejsem 
jediný.“ A tak jsem si ji oblíbila. Ale to není 
důvod, proč jsem si motto vybrala, je to však 
posíleno tou písní. Vybrala jsem si „Imagine 
Rotary“, protože je o snění, o představách za 

Vaše funkční období se ještě nekončí. Jaké 
cíle máte ještě v plánu? Je ještě nějaký ote-
vřený projekt? 
To je několik otázek. Stále existuje řada 
podniků, na které se chci zaměřit. Jednou 
z nejdůležitějších věcí je pochopení konti-
nuity ve vedení. Takže se velmi soustředím 
na to, abych pomohla novému prezidentovi 
stanovit jeho cíle a připravil ho tak, aby do-
šlo k převzetí. Příkladem může být, že nově 
zvolený prezident Gordon McInally klade 
velký důraz na duševní zdraví a duševní po-
hodu. To dokonale zapadá do toho, co jsme 
letos v klubech prosazovali. Gordon bude 
i nadále hovořit o blahu a péči o naše členy, 
o tom, jak se o sebe navzájem staráme. A co 
naše vlastní duševní zdraví a duševní zdraví 
lidí kolem nás? Prezidentství tedy musí mít 
nejen začátek a konec, ale také kontinuitu 
v práci, ne každý rok dělat něco nového, ale 
navazovat na to, co bylo předtím.

Když se zamyslíte nad budoucností, jak si 
Rotary stojí a jaké úkoly budou rotariáni 
plnit v příštích letech?
Jedním z témat, kterým jsem se zabývala i na 
Deuku, je: Máme představu, že mentoring je 
vztah mentor – mentee, za hierarchického 
myšlení. Myslím si ale, že se na tuto pro-
blematiku musíme podívat z perspektivy 
vzájemného mentoringu. Existuje tolik zna-
lostí z pohledu mladších profesionálů a tolik 
znalostí z pohledu dlouholetých rotariánů, 
které by měly být sdíleny. Rotaractoři žijí 
celý život jako digitální domorodci. Již nyní 
mají přístup k více informacím, než jsem 
kdy měla já. A mají schopnost vidět věci 
globálněji. Rotaractoři jsou propojeni více 
než mnozí rotariáni. A Rotaract je pohoto-
vější než zbytek rotariánské rodiny. Za tímto 
účelem dosáhly Rotaract kluby rovnosti žen 
a mužů. Co to tedy znamená pro rotariány 
a jak nás to může všechny posunout vpřed?
Na začátku tohoto roku jsem se setkala 
s rotariánkou z Japonska. Řekla: „Nevidíme 
pohlaví, ale schopnosti.“ Skvělé! Ale jak přes-
ně tam dostaneme ty z našich tradičnějších 
Rotary klubů, kteří to vidí jinak?

Když mluvíte o práci, tak upřímně: Kde vidíte 
Rotaract za pět let?
Velmi zajímavá otázka. Kdybych mohla snít 
o dokonalém světě: Vím, že Rotaract chce 
zůstat autonomní, utvářet život z pohledu 
mládeže. Ale mým snem by byl mnohem 

Rozhovor vedli ANNIKA BUDDE, BENEDIKT HAUSWIRTH a SABINE MEINERT

téma

JENNIFER JONES na německé konferenci Rotaractu odpovídala na 
otázky časopisu Rotary Magazine a Rotaract News o projektech 
a iniciativách a o spolupráci mezi Rotary a Rotaract.
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taract opouštějí, protože se přesouvají do 
další kapitoly svého života. S komunitními 
kluby je to jinak, to se učíme. O tom budu 
s Rotaract kluby mluvit především.

V Austrálii naopak rotariáni testují nové or-
ganizační struktury. Co z toho může vzejít?
Máme dva pilotní projekty, které testují, jak 
mohou kluby a distrikty získat větší flexi-
bilitu tím, že se zorganizují jinak. Jednou 
částí světa, kterou zkoušíme, je Austrálie 
a Nový Zéland, druhou Rotary ve Velké Bri-
tánii a Irsku. Tamní distrikty mají několik 
let na to, aby si vše vyzkoušely a zjistily, 
zda to funguje nebo ne. Jsou to dva regiony, 
kde se potýkáme s poklesem počtu členů, 
a to jak v Rotaractu, tak v Rotary. Šance 
změnit věci je šancí zjistit, zda to funguje, 
a příležitostí něčemu se naučit.

Co vás čeká dál? Kam se vydáte v příštích 
měsících?
Jsem na začátku dvouměsíční cesty. Dopro-
vázet mě bude můj manžel. Byli jsme ve Vel-
ké Británii na Týdnu Commonwealthu, měli 
jsme setkání s parlamentem a akci s tisko-
vým klubem, plus recepci v Buckingham-
ském paláci s králem Karlem. Nejprve se 
vydáme do Španělska a v několika městech 
se setkáme s mnoha členy naší rotariánské 
rodiny. Pravděpodobně se setkáme i se špa-
nělským králem, abychom ho informovali 
o naší práci. Poté odcestujeme na Fidži na 
projekt s očkováním v jižním Pacifiku. Krát-
ce poté nás čeká opravdu vzrušující akce 
v Kapském Městě, kde budeme předávat 
ceny Champions of Inclusion. Protože se 
letos zaměřujeme na rozmanitost, rovnost 
a inkluzi, chtěla bych na to klást zvláštní 

užší vztah s Rotary. Ráda bych viděla, jak 
se Rotaract kluby vyvíjejí v Rotary kluby.
Velmi si vážím toho, že rotaractoři chápou, 
co znamená být součástí naší organizace. 
A také to, že chtějí zůstat zapojeni i v bu-
doucnu. Ať už je to vstup do Rotary klubu, 
nebo udržení aktivního Rotaract klubu, 
který stárne, chci, aby Rotaract zůstal 
blíž. Protože naše statistiky říkají, že jen 
pět procent se připojí k Rotary klubu. Co 
je toho příčinou? Není Rotary dostatečně 
atraktivní? Nenacházejí klub, který by jim 
vyhovoval? Nebo je to proto, že vstupují 
do profesního života, zakládají rodinu? 
Rotaractoři podle mého názoru mnohem 
lépe respektují hranice než ostatní. Chá-
pou, že rodina a práce jsou na prvním místě 
a náš dobrovolnický život až potom. Tam se 
můžeme jeden od druhého učit. Mimocho-
dem, moje matka byla v šedesátých letech 
prezidentkou Rotary klubu. A bylo skvělé 
sledovat, jak se rozvíjí jako vůdčí osobnost. 
A tak nám všem přeji, abychom v každém 
desetiletí našeho života našli v Rotary něco, 
co nám pomůže obohatit náš život.

Zažila jste DEUKO jako jednu z největších 
a nejúspěšnějších akcí Rotaractu: Může být 
příkladem, průkopníkem pro akce tohoto 
druhu v jiných zemích?
Ano, rozhodně. Jediná další velká akce Rota-
ractu, které jsem se zúčastnila, byla v Indii, 
v jejímž distriktu je asi 29 000 rotaractorů. 
Ale Rotaract se v různých částech světa liší. 
V Severní Americe, kde žiji, je Rotaract více 
institucionální a není zaměřen na komuni-
tu. V Evropě je to spíše naopak – a je často 
mnohem úspěšnější. Protože po několika 
letech na vysoké škole mnozí členové Ro-

důraz. Akce se koná ve spolupráci s Nadací 
Lea a Desmonda Tutu a budeme předávat 
ceny šesti vítězům. A pak se vydáme do 
Johannesburgu, abychom i tam spolupra-
covali s Mandelovou nadací, která by ráda 
navázala užší vztahy s Rotary. V těchto 
dnech mimochodem přemýšlím s jedním 
návrhářem v Jihoafrické republice o tom, co 
si pro tyto příležitosti obléknu. Je tam umě-
lec, který navrhuje obraz na téma inkluze 
a přetváří ho do látky. A pak se z ní stane 
kalhotový kostým. I to je součástí práce 
prezidentky. Je to možná trochu jiné než 
u mých mužských kolegů, ale rozhodně je 
to velká zábava.

Jaké jsou vaše další oblíbené činnosti ve 
funkci prezidentky?
Například sázení stromů. Letos jsem byla 
s Rotaractory v Ugandě a jeli jsme do odleh-
lé části země a sázeli stromy. Byl to opravdu 
skvělý způsob, jak společně strávit čas, po-
bavit se a zároveň udělat něco, co posiluje 
planetu Zemi. Takové věci jsou vždycky 
dobré. A pak: odstranit rozdíly. Je mi 56 let 
a většině našich rotaraktorů je od dvaceti 
do třiceti let. Ale máme šanci si uvědomit, 
že v mnoha ohledech jsme stejní a ne tak 
odlišní. Vždy se můžeme navzájem podělit 
o své nápady. A já jsem ráda v místnosti se 
spoustou energie! Nejraději pouštím hudbu 
a nechávám všechny divoce tančit: vstaňte, 
přidejte se a nechte se unášet energií v míst-
nosti! To lidi inspiruje a dělá jim to radost.

Až budete zpátky v Kanadě: Co budete dělat, 
abyste se zotavila?
Těším se, že alespoň na chvíli pojedu do naše-
ho rodinného domu na pláži. Mám tam krásné 
křeslo, kde ráda sedávám s dobrou knihou. 
A těším se, že si vedle mě sedne můj pes 
a strávím chvíli přemýšlením o všem, co se le-
tos stalo. Můj manžel si vede deník o všem, co 
děláme. Ale abych byla upřímná, je tolik roz-
hovorů, tolik toho, co jsem nestihla zachytit, 
že si musím sednout a pravděpodobně strávit 
týdny a měsíce přemýšlením o tom všem. Od 
1. července se také stanu správcem Nadace 
Rotary a budu se jí věnovat. Takže v příštím 
rotariánském roce se toho zase hodně nau-
čím. Setkám se s každým, od Rotakids přes 
Interact a Rotaract až po rotariány a hlavy 
států a všechno mezi tím. Nevím konkrétně, 
co bude následovat, ale bude něco... Kéž bych 
měla křišťálovou kouli (smích).

téma
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PETS 
a Distriktní shromáždění

etos bylo jednání rozvrženo do dvou 
dnů. V pátek 17. února se od poled-
ních hodin sjížděli účastníci. Před-

nášející „ladili noty“ až do začátku jednání. 
Školicí část PETS zahájila DGE Katarína Če-
chová poklepem na zvon a hymnami obou 
našich států i Rotary International. Na dál-
ku jednání pozdravil DG George Podzimek.

A potom už se roztočil kolotoč prezenta-
cí a přednášek. Přítel Michal Sláma před-
stavil Nadaci Rotary. Velmi užitečné pro 
nastupující prezidenty a sekretáře klubů 
byly informace o změnách ve zpracování 
projektů a nová pravidla podpory. Zlatým 
hřebem prvního dne byly prezentace týka-
jící se oslovování členů klubů i veřejnosti. 
O tom, jak nejlépe přispívat do Rotary Good 
News, hovořil PDG František Ryneš. Před-
seda komise pro PR Jan Kemr představil 
sociální sítě, které je dobré využívat při sty-
ku s veřejností. Nechyběla prezentace o ro-
tariánských následovnictvích, Fellowships 
v podání Rado Simona, Marie Jehličkové 
a PDG Zdenka Michálka. 

Večer využili účastníci k neformálním se-
tkáním během slavnostní večeře v restauraci 
Café New One. To bylo podstatné vylepšení 
oproti minulým rokům, kdy bar v hotelu za-
víral již ve dvaadvacet hodin. Největší „vytr-
valci“ se tak loučili až po půlnoci.

Sobotní dopoledne bylo věnováno druhé 
části školení. Po otevíracím ceremoniálu 
pokračovalo jednání vystoupením náměstka 
primátora Olomouce Mgr. Viktora Ticháka 
a představitelů pořádajících klubů.

Velmi zajímavou prezentaci přednesl zá-
stupce RI PDG Walter Ebner z Rakouska, 
který se ujímá funkce koordinátora regionu 
24 Rotary International. Ve svém projevu, 
doplněném grafy a fakty, nastavil našemu 
distriktu zrcadlo. Ne všechny statistiky totiž 
pro nás vyzněly příznivě. Zejména úbytek 
členů v posledním roce vzbuzuje podezře-
ní, že převádění aktivních členů do statutu 
čestných vypadá na koordinovanou akci, 
zejména ve východní části distriktu. Roz-
manité druhy klubů a různé formy schůzek 
nastínila PDG Irena Brichta, které zdárně 
sekundoval Robert Bečica z RC Piešťany.

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ
foto: KAREL VÍT, PDG ROMAN GRÓNSKÝ, JAROMÍR BARÁK

téma

Jako každým rokem se Olomouc v předjaří stává hlavním městem našeho 
distriktu. Po covidové přestávce se účastníci těšili z osobního kontaktu 
bez omezení respirátory. I tentokrát se o zázemí postaral hotel Flora. Díky 
pořadatelům z RC Olomouc a RC Olomouc City pod vedením Josefa Podstaty 
a Vojtěcha Bednáře se podařilo vytvořit dobré podmínky pro rokování.

L
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Návrh rozpočtu na příští rok vysvět-
lil předseda finančního výboru Vladimír 
Jandík. Za zmínku stojí návrh na zvýšení 
poplatků do distriktu o 20 %. Toto zvýšení 
jde vedle inflace na vrub bezprecedentní-
ho „zčestňování“ aktivní členské základny. 
Kluby dostaly čas na připomínky do konce 
měsíce a distrikt další čas na jejich zapraco-
vání, než bude rozpočet předložen distriktní 
konferenci ke schválení.

Návrh nominační komise se tentokrát ne-
konal. V řádném termínu nebyl nominován 
žádný kandidát na post guvernéra pro rok 
2024/25. Kluby byly vyzvány, aby navrhly 
kandidáta co nejdříve. 

Závěrečná diskuze se nesla v duchu otá-
zek na zvýšení příspěvků klubů do distriktu. 
Usnesení Distriktního školicího shromáždě-
ní bylo posléze schváleno drtivou většinou 
při pouhých dvou zdržících se.

PETS
Poté pokračoval PETS. Prezidenti se učili od 
sekretáře Karla Víta vést klubovou administ-
rativu, od PDG Ireny Brichta a Roberta Bečici 
jak vést klub a motivovat jeho členy, práci se 
sociálními sítěmi a komunikačními kanály 
objasnil distriktní předseda komise PR Jan 
Kemr. O roli sekretáře a pokladníka, co se 
plateb týče, informoval sekretář distriktu Ota 
Kovář. Sobotní podvečerní blok už bohužel sle-
dovaly prořídlé řady. Dobrou organizaci PETS 
a Distriktního shromáždění podtrhla pečlivá 
příprava přednášek a podkladových materiálů. 
Prezidenti a sekretáři klubů si odnesli nejen 
spoustu zážitků a užitečných informací, ale 
i příslib, že všechny důležité materiály najdou 
na distriktních webových stránkách. Takto 
vybaveni jistě dobře zvládnou svůj rok. 

Strategický plán distriktu nastínila DGE 
Katarína Čechová. Na závěr dopoledního 
bloku školení představila svůj distriktní 
tým, se kterým bude plnit náročné úkoly 
během příštího roku. Zejména distriktního 
sekretáře Karla Víta z RC Hradec Králové, 
asistenty guvernérky pro jednotlivé oblasti 
a předsedy výborů a komisí distriktu.

Po přestávce následoval blok o příležitos-
tech mladých – výměna mládeže a Rotex, 
Rotaract, mentoring a RYLA. Ředitel Ústavu 
RYE Česká republika a Slovenská republika, 
zapsaný ústav, ozřejmil fungování výměny 
mládeže v našem distriktu, která patří k nej-
úspěšnějším programům Rotary vůbec. Za-
tímco v letošním roce pobývá v zahraničí 65 
našich studentů a podobný počet hostíme, 
v příštím roce vyšleme a přijmeme o nějakou 
tu desítku více. Mnohé rotariány překvapila 
informace, že program funguje bez finanční 
participace distriktu a že je tedy financovaný 
výlučně z prostředků rodičů studentů. Také 
informace o Rotaractu a mentoringu byly 
přínosné. Blažena Mačáková seznámila plé-
num se stavem příprav na letošní zážitkový 
seminář RYLA pro budoucí lídry.

Nastupující guvernérka a sekretář dis-
triktu pohovořili o akčním plánu, který by 
měl mít každý úspěšný klub.

Po obědě zahájila DGE Katarína Čecho-
vá Distriktní školicí shromáždění. Byl pro-
jednán návrh strategie distriktu. Předseda 
finanční komise Vladimír Jandík předložil 
účetní uzávěrku předchozího roku IPDG Ja-
roslava Šuranského. Protože se v minulém 
roce řada jednání odehrála pouze virtuálně, 
a protože konání Distriktní konference vzal 
plně na svá bedra RC Zlín, došlo k podstat-
ným finančním úsporám. 

Zlatým hřebem 
prvního dne byly 
prezentace týkající 
se oslovování členů 
klubů i veřejnosti. 
O tom, jak nejlépe 
přispívat do Rotary 
Good News, hovořil 
PDG František 
Ryneš.
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O R LA N D O

International Assembly 
2023 v Orlande

PLÁN NASTUPUJÚCEHO PREZIDENTA
– Pomáhame priniesť do sveta a svojho 

okolia mier

– Upokojujeme ľudí postihnutých konfliktom

 
ČO POTREBUJEME PRE ÚSPECH
– Veľa sa rozprávať a komunikovať  

medzi našimi členmi

– Spoločne hodnotiť možnosti navrhovaných 
projektov – sú spôsobilé priniesť výsledky?

– Angažovať sa medzi sebou a s tými, ktorým 
slúžime, s otvorenou mysľou a pochopením 

– Hľadať a využiť každú príležitosť 
v činnostiach, ktoré robíme – a vo vzťahoch, 
ktoré si pri nich vytvárame – aby sme 
prekročili hranice i generácie

– Prijímať nové nápady a perspektívy, ktoré 
môžu viesť k trvalej pozitívnej zmene

ieľom je obnoviť nádej, že sa svet 
môže vyliečiť z deštruktívnych 
konfliktov, a tak môžeme pomôcť 

dosiahnuť trvalú zmenu pre nás všetkých,“ 
povedal McInally vo svojom vystúpení 9. 
januára 2023 všetkým nastupujúcim dištrik-
tovým guvernérom v roku 2023–24. Snáď 
žiadne iné posolstvo sa nemohlo natoľko 
trafiť do čierneho aj v našom Dištrikte 
2240. Gordon poukázal na fakt, že počas 
pandémie mnohí stratili svojich blízkych, 
ďalším sa rozpadli sociálne vzťahy a veľ-
mi utrpeli hlavne deti, ktoré mali sťažený 
priamy prístup k vzdelávaniu a sociálnym 
zručnostiam. Tieto skutočnosti mali do-
pad na duševnú pohodu ľudí. V mnohých 

častiach sveta je snaha požiadať o pomoc 
v oblasti mentálneho zdravia vnímaná ako 
slabosť – no opak by mal byť pravdou. Ro-
tariáni by mali upriamiť svoju pozornosť aj 
týmto smerom – veď pomáhaním druhým 
pomáhame aj sebe samým.

Som veľmi rada, že som mala možnosť za-
žiť a vychutnať si celý program a všetky ak-
tivity na International Assembly v Orlande. 
International Assembly bolo nielen skvelou 
školou a inšpiráciou, ale aj miestom s jedi-
nečnými možnosťami stretnúť sa predov-
šetkým s nastupujúcimi dištriktovými gu-
vernérmi z celého sveta. S temer všetkými 
budúcimi guvernérmi dištriktov združených 
do Zóny 21 RI som mala možnosť zoznámiť 

Text: DGE KATARÍNA ČECHOVÁ

Tohtoročné Rotary International Assembly sa konalo v dňoch 
8.–12. januára 2023 v Orlande na Floride. Nastupujúci prezident 
Rotary International pre rok 2023–24 R. Gordon R. McInally je 
členom Rotary klubu South Queensferry, West Lothian, v Škótsku. 
Jeho posolstvo znie: „Buď tvorcom nádeje vo svete!“

„C
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sa na Rotary Inštitútoch v septembri 2021 
v Prahe a v novembri 2022 v Limassole. 
Skvele sme sa skamarátili už v Prahe a sme 
si navzájom oporou, radcami, dôverníkmi 
a predovšetkým ozajstnými priateľmi. Do 
Orlanda sme sa pripravili tak, aby každý 
účastník rozoznal, že Zóna 21 je jednotná 
a zohraná – okrem iného sme si dali vyro-
biť tričká so škótskym vzorom – a pútali 
sme tak pozornosť, ale predovšetkým sme 
z toho mali naozaj radosť! 

Nezabudnuteľným zážitkom bol pre 
nás v Orlande večer kultúrnej výmeny. 
Súc všetci pyšní na naše národné kroje 
a hudbu, stánok Zóny 21 bol veselý a aj 
trochu hlučný striedajúc melódie vese-

lých ľudových piesní zo všetkých našich 
krajín. O žiadosti o spoločné foto s nami 
nebola núdza. A neboli sme s Petrom na 
International Assembly zo Slovenska je-
diní. V decembri 2022 ma zaskočil e-mail 
s pozvaním od RI Prezidentky-nominee 
Stephanie Urchik k jej stolu na slávnostný 
galavečer v Orlande. Bola to veľká pocta, 
len som nechápala, prečo zo stoviek DGE 
si RI Prezidentka-nominee vybrala práve 
DGE zo Slovenska? Vysvetlenia som sa doč-
kala až počas galavečera – RI Prezidentka 
2024–25 má korene na Slovensku. Keby sa 
jej starí rodičia neboli vysťahovali počas 
veľkej hospodárskej krízy na začiatku 30. 
rokov minulého storočia do Pittsburghu, 
volala by sa Štefánia Jurčíková. Na Slo-
vensku ešte nikdy nebola (aj keď vedela 
niekoľko slovenských slov a poznala via-
ceré naše typické jedlá a zvyky). 

International Assembly v Orlande nám 
ponúka viacero jedinečných šancí – vďaka 
posolstvu Gordona McInallyho dať nádej 
k pozdvihnutiu nášho dištriktu späť k ozaj-
stným rotariánskym hodnotám, porozume-
niu a mieru. Cez napĺňanie tohto posolstva 
k pravej službe a pomoci našej komunite. 
A vďaka RI Prezidentke-nominee môžeme 
prekročiť generácie i hranice. Vyzývam nás 
všetkých, aby sme správne uchopili a vy-
užili tieto jedinečné príležitosti.

lenovia Guvernérskej rady D2240 
sa stretli na spoločnom zasadnutí  

9. marca 2023 v Brne. Schôdza Guvernérskej 
rady sa niesla v konštruktívnej a pokojnej 
atmosfére. Program bol zameraný na stra-
tegický plán nášho dištriktu na obdobie roka 
2023–2024, ktorý predstavila DGE Katarína 
Čechová. Všetci prítomní členovia Guver-
nérskej rady a vedenia D2240 vysoko oce-
nili po dlhej prestávke možnosť osobného 
stretnutia a otvorenej diskusie. Zhodli sa na 
zavedení pravidelných osobných schôdzok 
a zintenzívnení vzájomnej komunikácie me-
dzi všetkými členmi Guvernérskej rady.   

Text: KATARÍNA ČECHOVÁ, DGE, 

foto: IVAN BELAN, PDG

G U V E R N É R S K Á 
R A D A

STRETNUTIE 
GUVERNÉRSKEJ RADY 
V BRNE

Č

Vľavo hore Prezident RI 
2023–24 R. Gordon R. McInally 
s manželkou Heather 
a DGE Katarína Čechová 
s manželom Petrom

Hore Nastupujúci guvernéri 
v dištriktoch zaradených  
do Zóny 21 RI

téma

„Nádej spočíva 
v snoch, vo fantázii 
a v odvahe tých, 
ktorí sa odvážia 
premeniť sny na 
skutočnosť.“ 
JONAS SALK – lekár, ktorý vynašiel 
vakcínu proti detskej obrne
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Jak rozšíříme naši působnost 
v klubech? Jaké jsou způsoby,  
jak začít?

Existuje několik způsobů, jak rozšířit dosah 
Rotary na klubové úrovni: 
Vytyčte si cíl spolupracovat s jednotlivci 
a skupinami ve vaší komunitě – prostřed-
nictvím projektů služby, partnerství a spo-
lečenských akcí – a představit tak Rotary 
více lidem. 
Inovujte ve svém klubu tím, že vyzkoušíte 
nové projekty a formáty a zvýšíte jejich 
flexibilitu tak, aby vyhovovaly potřebám 
účastníků. 
Vytvořte možnosti pro účastníky organizová-
ním projektů služby a společenských akcí, 
které odpovídají potřebám komunity.
Používejte nástroje a zdroje Rotary pro člen-

ství, abyste zhodnotili svůj klub a zjistili, jak 
ho učinit rozmanitějším, otevřenějším a při-
tažlivějším pro všechny členy vaší komunity.
Vyprávějte přesvědčivé příběhy o tom, jak 
váš klub nebo distrikt mění svět k lepšímu. 
Využijte materiály People of Action a dal-
ší zdroje v Brand Center k tomu, abyste 
pozvali své partnery a komunitu k účasti 
a využili tradiční a sociální média k tomu, 
abyste ukázali dopad vašeho klubu nebo 
distriktu. Posílení vašeho veřejného obrazu 
může do vašeho klubu přilákat podobně 
smýšlející lidi, pomoci vám navázat nová 
partnerství pro službu a vybudovat silnější 
a rozmanitější síť lidí.

Co máme na mysli pod pojmem 
rozšiřování působnosti a jak to 
přispívá k plnění akčního plánu?

V rámci Akčního plánu se rozšiřování naše-
ho dosahu zaměřuje na to, jak můžeme sdí-
let naše hodnoty a dopad, který Rotary má, 
s novým a různorodým publikem, vytvářet 
nové způsoby, jak přivést lidi dohromady, 
aby zažili sílu Rotary, a dokázat, že jsme 
organizace, která je inkluzivní, angažova-
ná, soucitná a ambiciózní. Dosah znamená 
strategické zaměření na vytváření a zdoko-
nalování způsobů, jak účastníkům – všem, 
kteří přicházejí do styku s našimi programy, 
akcemi, kluby a nabídkami – poskytnout 
příležitosti k osobnímu a profesnímu růs-
tu, spolupráci s různými lidmi a účasti na 
dobrovolnictví a službě, a to i bez nutnosti 
vstupu do klubu.

Jak váš klub uvedl do praxe 
myšlenku rozšiřování svého 
působení?

Koncepce, kterou jsme přijali pro rozšíření 
našeho dosahu, spočívala v projektech 
služby v komunitách, které jsou v našem 
klubu nedostatečně zastoupeny. Zastoupení 
se netýká jen rasy – zahrnuje pohlaví, různé 
věkové kategorie, etnika a náboženství. Váš 
klub by měl vypadat jako vaše komunita 
a reprezentovat ji. V našem případě jsme 
identifikovali nedostatečně zastoupené 
komunity – osoby se zdravotním postižením, 
Hispánce, Asiaty, nekřesťany a LGBTQ+ 
lidi – a spolupracovali jsme s vedoucími 
představiteli těchto komunit, spolupracovali 
s nimi na projektech a ukázali, že Rotary je 
pro ně inkluzivní. Díky tomuto přístupu jsme 
během dvou let zorganizovali 156 projektů 
služby a přizvali k nim členy komunity. 
Projekty služby nemusí být rozsáhlé – 
mohou být jednoduché, zábavné, a přesto 
smysluplné. Pokud projekty realizujete 
pravidelně, přispíváte k dopadu a seznamujete 
členy komunity s trvalou změnou, kterou 
Rotary vytváří. Účast komunity na těchto 
projektech vytváří povědomí o Rotary 
a pomáhá účastníkům vidět, že Rotary je 
pro ně vítaným místem, kde mohou něco 
změnit ve svém okolí i ve světě. Díky pohodlí 
a péči, kterou jsme účastníkům projevovali, se 
někteří z nich stali členy Rotary a klub se za 
toto dvouleté období rozrostl z 21 na 66 členů.

ze světa

ROTARY ACTION PLAN 

Tři otázky 
pro Alexe Johnsona
Seznamte se s Alexem Johnsonem, obchodním koučem z Texasu v USA 
a dvojnásobným prezidentem Rotary klubu Plano West. Johnson je nyní 
asistentem rotariánského koordinátora a propagátorem klubových inovací. 
Klub Plano West od července 2020 do července 2021 více než ztrojnásobil počet 
svých členů, čímž se stal jedním z nejrychleji rostoucích klubů v Severní Americe.

Překlad: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ

1

2 3

Alex Johnson, obchodní kouč 
a dvojnásobný prezident 
RC Plano West

Přečtěte si, 
co může váš klub udělat, na 
rotary.org/actionplan
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NEJBLIŽŠÍ 
ZAHRANIČNÍ AKCE 

EUCO v Milánu (24.–28. 5.)
REM ve Stockholmu (5.–8. 10.). 

Do Milána se chystáme ve větším počtu 
a napravíme tak jednoho 

zástupce v Belgii!

REM

Druhý 
Rotaract 
European 
Meeting 
26.–29. 1. 2023, 
Gent, Belgie
Na druhou sešlost evropského 
Rotaractu ve stávajícím rotariánském 
roce se vycestovalo do Belgie,  
kde se se sešlo přes 300 lidí. Za náš 
distrikt tentokrát vyrazil pouze jeden 
zástupce, a to Country Representative 
za Českou republiku Jakub Machovec 
(RAC Most). Nicméně podobně 
jako v Dublinu narazil na Čechy 
žijící v zahraničí, kteří kdysi patřili 
k našemu Rotaractu. Tentokráte 
to byl Petr Kučera, který je členem 
dánského klubu.

o, jak vypadal tento druhý mee-
ting? Ve čtvrtek jsem dorazil do 
malebného Gentu, kde jsem se celý 

den procházel po městě a poté jsem se zú-
častnil také vedené prohlídky s komentá-
řem od místních rotariánů. Tato prohlídka 
byla výjimečná v tom, že jsme dostali do 
rukou pytle s odpadky a rukavice a v rám-
ci toulání městem jsme ho také zbavili od 
pár kilogramů odpadu. Následoval pub 
crawl, což je v podstatě ochutnávka růz-
ných piv v různých hospodách, a večerní 
program byl završen již tradiční welcome 
party v centru města.

V pátek jsem se účastnil workshopů na 
téma blockchainů a také organizací velké-
ho eventu. První byl zaměřený spíše na IT 
a bylo nám přiblíženo fungování krypto-
měn, v druhém workshopu jsme byli po-
učeni, jak vytvořit správný meeting typu 

REM, na kterém právě jsme. Poté jsem vy-
razil na rychlou otočku do Bruselu odvolit 
při českých prezidentských volbách a vrátil 
se na další program. Tím byla krátká ko-
mentovaná projížďka lodí po kanálech 
v Gentu a poté jsme byli vysazeni na další 
párty lokaci. Zde také proběhly Country 
Booths, což je prezentace jednotlivých kra-
jin pro všechny rotarakťáky. Já jsem si při-
vezl již tradičně Becherovku, lázeňské 

oplatky, Kofolu a do Gentu jsem přidal ješ-
tě Hašlerky a Kofilu. Nejvíce všem chutna-
la právě naše Kofola.

Sobotní program patřil setkání ERICů, 
kde jsme řešili mnoho věcí. Proběhla také 
důležitá hlasování: zvolili jsme REM na jaře 
2024, kterým se stala Sofia v Bulharsku, 
zvolili jsme novou prezidentku Rotaractu 
Veroniku Botsovou, odsouhlasili jsme úpra-
vu stanov a na závěr jsme byli obeznámeni 
s novinkami na EUCO (European Rotaract 
Convention) v Miláně. Odpoledne jsme 
všichni odpočívali a připravovali se na ga-
lavečer. Ten se konal na místním velodro-
mu, což je okruh na dráhovou cyklistiku. 
Zde jsme měli nádherný program, který byl 
ve stylu „Do neznáma“. Všichni jsme byli 
zahalení do ledových barev (modrá či bílá) 
a užili si výborné jídlo, skvělou muziku, 
mnoho konverzací a také zábavy!

N
Text: JAKUB MACHOVEC

ze světa
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odzimního Mistrovství světa v Rotary 

golfu v Maroku se zúčastnilo 150 gol-

fistů, zdá se, že chuť do cestování za golfem 

se po covidu vrací. Zahráli si na dvou hřiš-

tích, z nichž jedno bylo Royal Golf Course, 

užili si marockou pohostinnost korunovanou 

skvělou gastronomií a obdivuhodnou péčí.  

Letošní rok je poslední na několik let, kdy se 

mistrovství světa koná v Evropě, Itálii, Římě, 

1.–8. 7. 2023, ubytování je v hotelu Sheraton 

Parco de’Medici. Nepropásněte příležitost si 

zahrát na úžasných čtyřech hřištích v nejbliž-

ším okolí Říma: 

Marco Simone golf – zvané „golfový stadion“, 

místo konání Ryder Cupu 2023,

Olgiata golf – prestižní golfové hřiště,

Castelgandolfo – historické hřiště v sídle 

papeže. Kardinálská rezidence je jedním 

z nejkouzelnějších clubhousů na světě. Hři-

ště designoval Robert Trent Jones Sr. – záruka 

skvělého designu,

Parco dei Medici, působivé 27jamkové hřiště 

na 85 ha garantuje nezapomenutelný zážitek. 

Jedná se o určitě jednu z nejvýznamnějších 

událostí Rotary golfu, kterou by si žádný na-

dšený golfista-rotarián neměl nechat ujít. 

Každý golfista-rotarián má možnost stát 

se členem International Golfing Rotary Fe-

llowship a z toho plynoucí výhody: informo-

vanost Rotary o golfových akcích ve světě, 

zvýhodněná cena na akce, příslušnost ke svě-

tovém klubu golfistů. Pojeďme reprezentovat 

Rotary Golfing Fellowship Czechia/Slovakia 

našeho Distriktu 2240.

Text: M. JEHLIČKOVÁ

FELLOWSHIP

MISTROVSTVÍ SVĚTA 
V ROTARY GOLFU

INTERNATIONAL 
GOLFING ROTARY 

FELLOWSHIP 

Celoživotní členství stojí 
150 euro za osobu. 

Rezervace na: 
www.igfr-international.com  

P
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Prvá dlhodobá výmena študentov v našom dištrikte po 

nútenej dvojročnej pandemickej prestávke sa blíži do svojho 

finále. V rotariánskom roku 2022/23 sme na dlhodobú výme

nu vyslali 65 študentov z Českej republiky a Slovenska. U nás od 

septembra 2022 hostíme 53 zahraničných študentov a študentiek.

Riadne pripravené sú i dlhodobé výmeny na školský  
rok 2023/24. Dištriktovým výberom prešlo úspešne  

53 uchád začov o výmenu v budúcom roku. Sú medzi nimi  

aj 4 štu  dent ky z Ukrajiny. Po dohode s vedením výmen mládeže 

v Belgicku, Nemecku a Francúzsku dostali tieto študentky možnosť 

tráviť v týchto krajinách svoj výmenný pobyt bez reci pročného 

prijatia zahraničných študentov z týchto krajín u nás. Ostatní 

outboundi dostávajú práve v týchto dňoch informácie o krajinách, 

miestach, školách a rodinách, v ktorých strávia nadchádzajúci 

školský rok. Želáme im, aby to bol jeden z najšťastnejších 

a najzaujímavejších v ich živote.

V lete 2023 sa po celom svete uskutoční i mnoho krátko

dobých výmen, predovšetkým formou letných táborov. 

Záujem o krátkodobú výmenu prejavilo temer 150 štu

dentov. Spektrum ponúkaných letných táborov je široké. Zahra 

ničné dištrikty ich ponúkli viac ako 110. V našom dištrikte orga

nizuje 6 českých klubov nasledovné letné kempy: 

CZECH GERMAN CAMP 
(Sightseeing & Hiking in Bohemian Forest & Bavaria) 
RC Klatovy, RC Cham   

VIOLIN CAMP — RC Cheb 

BIKING AND HIKING CAMP — RC Písek

SOUTH BOHEMIA SUMMER CAMP — RC Tábor 

SUMMER CAMP — RC Jihlava, RC České Budějovice

Text: DGE KATARÍNA ČECHOVÁ, předsedkyně 
Distriktího výboru Výměny mládeže

ROTARY 
YOUTH
EXCHANGE

RYE
Aktuality z výmeny mládeže

z domova
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z domova

Sú to už viac ako tri roky od založenia zapísaného ústavu Rotary Youth 
Exchange Czechia & Slovakia našim dištriktom. Existencia ústavu aj v praxi 
potvrdila, že vďaka vzniku samostatnej právnickej osoby zriadenej dištriktom 
výlučne za účelom organizovania výmenných programov pro deti a mládež 
môže Rotary v našich krajinách poskytovať výmenu mládeže mladým ľuďom 
bez zaťaženia peňaženky ich rodičov o 21% DPH. 

V tomto čase si zahraniční 

študenti užívajú svoj pobyt 

plnými dúškami – v marci 

absolvovali vo Vysokých Tatrách Ski 

Week a v máji ich čaká obľúbené 

cestovanie po najatraktívnejších 

miestach v Európe – Eurotour 2023.

Z dôvodov vážnych porušení 

pravidiel správania sa počas 

výmeny mládeže sme doteraz 

museli predčasne ukončiť pobyt dvom 

študentom a jedna zahraničná študentka 

sa vrátila do svojej domovskej krajiny 

na základe vlastného rozhodnutia ešte 

v minulom roku. V januári 2023 sa však 

k inboundom pridali ďalší 3 študenti 

z Austrálie.

Text: DGE Katarína Čechová, předsedkyně Správní rady 
Rotary Yout Exchange Czechia a Slovakia, z.ú.

okiaľ by ju organizoval a realizoval 
dištrikt, došlo by k automatickému 
navýšeniu poplatkov spojených 

s výmenami o výšku DPH v Českej repu
blike. Úspešným zvládnutím neľahkej situ
ácie vo výmene mládeže spôsobenej pan
démiou, prebiehajúcou výmenou v tomto 
roku a hotovou prípravou na budúci rok 
tiež ústav a činovníci v ňom pôsobiaci pre
ukázali svoje vysoké nasadenie, flexibilitu, 
dôslednosť a kvalitu pri práci s mládežou. 

V novembri 2022 uplynulo funkčné obdo
bie viacerým členom orgánov ústavu, kon
krétne členom správnej rady ústavu Bobo
vi Křempkovi a Kataríne Čechovej, dozornej 
rady Pavlovi Bobovskému, Janovi Hladké
mu a Jurajovi Píšovi a tiež riaditeľovi ústa
vu Jaromírovi Barákovi. Kluby boli vyzvané 
na nomináciu vhodných kandidátov do 
dozornej rady ústavu už v septembri 2022. 
Kluby navrhli celkovo troch kandidátov, 
skúsených klubových YEO: Pavla Bobov
ského (RC Poprad), Rada Kvačku (RC Hra
dec Králové) a Andreu Kerelovú (RC Znoj
mo). DG George Podzimek po konzultácii 
s DGE a DGN menoval všetkých troch kan
didátov za členov dozornej rady.

V prípade správnej rady nesmerovala 
výzva na nomináciu kandidátov do klubov 
z dôvodu, že do správnej rady bolo potreb

né doplniť za členov osoby, ktorým člen
stvo v riadení výmeny mládeže ukladajú 
priamo pravidlá RI (čl. 19.020. a 19.050.6. 
Rotary Code of Policies) a platné Pravidlá 
DVM, t. j. DGN, člena finančného výboru 
a predsedu DVVM (v rámci personálnej 
únie DVVM a správnej rady ústavu). Keďže 
správna rada je päťčlenný orgán a uvoľnili 
sa v nej uplynutím funkčného obdobia len 
dve miesta, na zasadnutí správnej rady 
ústavu dňa 1. 11. 2022 z funkcie jej člena 
odstúpil Štěpán de Wolf. DG následne me
noval za členov DGN Josefa Meleckého, 
Boba Křempka za finančný výbor D2240 
a DGE Katarínu Čechovú ako predsedu 
DVVM. Správna rada následne zvolila za 
riaditeľa ústavu na ďalšie trojročné obdo
bie Jaromíra Baráka. Správna rada tiež 
konštatovala nevyhnutnosť prijatia plánu 
nástupníctva za účelom plynulej a konti
nuálnej personálnej obmeny vo vedení 
ústavu a riadení výmeny mládeže v ňom. 
Pravidlá RI s účinnosťou od 1. 1. 2024 za
viedli obmedzenie pôsobenia vo vedúcej 
funkcii vo výmene mládeže najdlhšie na 
obdobie troch rokov. Návrh plánu nástup
níctva už bol predložený na pripomienko
vanie a následné predloženie do dištrikto
vého výboru pre postupy a  pravidlá 
a výkonnej rade nášho dištriktu.

P

RYE 

ÚSTAV 
ROTARY YOUTH EXCHANGE 
CZECHIA & SLOVAKIA
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fam, že tak urobia aj oni. Neviem 
sa dočkať, než sa budem môcť 
o moje obľúbené slovenské jedla 
podeliť s mojou rodinou v USA. 

Gelisse Seidel
USA — RC Liptovský Mikuláš

JARNÉ PRÁZDNINY!
S mojimi host rodičmi sme 
sa vybrali na sedemhodino-

vú cestu do Budapešti. Myslím si, 
že nikdy nezabudnem na to, ako 
som prvýkrát uvidela maďarský 
parlament. Pohľad naň ma nikdy 
neomrzí. Byť vo vnútri takýchto 
slávnych budov je pre mňa, ako 
pre Američanku, naozaj neuveri-
teľné. Viackrát som stratila reč. 
Najmä v miestnosti, kde sa 
stretáva Národné zhromaždenie. 
Jedna moja kamarátka je na vý-
mene v Budapešti a tak som sa 
s ňou a s jej kamarátkou z Mexika 
mala možnosť stretnúť. Záblesky 
z histórie Maďarska ma naozaj 
dojali, či už išlo o sochy, budovy, 
fotografie, alebo i niečo tak oby-

LÁSKA IDE CEZ ŽALÚDOK
Na Slovensku si najviac uží-
vam ochutnávanie rôznych 

jedál. Medzi moje najobľúbenej-
šie patria halušky a šišky. Hoci 
hlavným cieľom výmeny je naučiť 
sa čo najviac o hosťujúcej kultú-
re, čas strávený v host-rodine 
ponúka výbornú príležitosť pode-
liť sa aj o aspekty mojej kultúry. 
Zatiaľ som mala príležitosť pri-
praviť Enchiladas a Frikadeller. 
Neuvarila som tradičné Enchila-
das, ale ich amerikanizovanú ver-
ziu v štýle Tex-mex. Frikadeller 
sú niečo ako dánske mäsové gu-
ličky. Keďže som v Dánsku pred 
príchodom na Slovensko rok žila, 
chcela som sa s mojou host rodi-
nou podeliť aj o túto moju skúse-
nosť. Hovorí sa, že láska ide cez 
žalúdok, a asi je to pravda, keďže 
pri príprave jedla zdieľame s ľuď-
mi niečo, čo máme radi. Určite 
som pocítila lásku, keď som na 
Slovensku jedla doma pripravené 
jedlá, no i vtedy, keď som varila 
ja. Chystám sa s mojou host rodi-
nou podeliť o ďalšie recepty a dú-

z domova
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Překlad: KAROLÍNA KOLLÁROVÁ (SK), MAGDALENA MANKOVÁ (CZ)
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čajné ako električka. Európa  
(no hlavne Maďarsko, keďže ide 
o jednu z najstarších krajín Euró-
py) je zaplavená vecami, ktoré 
nám pripomínajú pokrivené, zni-
čujúce a významné udalosti, kto-
ré sa tu udiali. Som veľmi vďačná 
za moje viac než pohostinné host 
rodiny a za príležitosti, ktoré mi 
poskytli. 

Radana Myers
USA — RC Plzeň-Beseda

OBRAT O 180 STUPŇŮ
Můj život v Česku je jako 
houpačka s emocemi. V jed-

nu chvíli řeším své problémy úpl-
ně sama, a pak jsem zase na-
prosto ztracená ve škole, protože 
nerozumím a připadám si hloupě. 
Ale tohle všechno mi jen ukázalo, 
jak jsem silná a jak moc jsem vy-
spěla. Když sedím ve škole a sna-
žím se přelouskat psací písmo 
z tabule, napadá mě spousta otá-
zek, o kterých jsem nikdy dřív ne-
přemýšlela, jako například to, ko-
lik peněz může supermarket 
vydělat za jeden den, jestli si uči-
telé vůbec uvědomují, že jsem 
tam taky, nebo zda vůbec stálo 
za to sem přijet. V rámci těchto 
svých filozofických úvah jsem 
přišla na to, že jsem to já, kdo 
prožívá můj život, díky tomu ros-
tu a dospívám a zažila jsem věci, 
které nikdo jiný neprožil. Naučila 
jsem se žít způsobem, jakým 
bych pravděpodobně nežila, kdy-
bych nebyla tady. Možná jsem pří-
liš mladá, ale zažívám život v jed-
nom roce, který mě navždy změní. 

Sara Valencia Jimenez
Kolumbie — RC Tábor

ŠTĚSTÍ
Ostatní výměnní studenti 
jsou pro mě důležití, přede-

vším ti, co žijí v Praze. Společně 
objevujeme Prahu, viděli jsme 
mnoho krásných míst a užili si 
spoustu legrace. Máme společné 
plány na celé jaro a léto a už se 
nemůžu dočkat, až se potkáme 
i s ostatními studenty na Ski 
Weeku. Moje první i druhá hosti-
telská rodina byla úžasná. Máme 
hodně společných zážitků a spo-
lečně jsme navštívili místa, jako 

jsou Karlovy Vary a Kutná Hora. 
Vzali mě na hory lyžovat, ale i na 
túry. Opravdu doufám, že se ještě 
setkáme. Jsem naprosto nadše-
ná, že jsem tu a že to všechno 
mohu prožívat. Mám skvělé přá-
tele i rodiny a už se nemůžu do-
čkat toho, co mi zbytek mojí vý-
měny přinese. 

Sara Räihä
Finsko — RC Praha Staré Město

MOJE VÝMĚNA  
V ČESKU

Moje hostitelské rodiny jsou 
skvělé. Dělají všechno pro-

to, abych si tu snad zvykl a cítil 
se jako doma. Výměna mi umož-
ňuje nejen poznat novou kulturu, 
ale i sám sebe, díky ní jsem do-
spělejší. Kvůli tomu, že žiji v cizí 
zemi, jsem se musel naučit sa-
mostatně řešit i situace, které 
jsou pro mě nové. Musím sám na-
kládat se svými penězi, přizpůso-
bit se novému prostředí a zvy-
kům, musel jsem vystoupit ze své 
komfortní zóny a spolehnout se 
na sebe takovým způsobem, jako 
jsem nikdy dřív nemusel. Všech-
no tohle mi pomohlo nabýt sebe-
vědomí, nezávislost a stát se 
odolnějším. Čím jsem blíže konci 
své výměny, tím více si uvědomu-
ji, že to všechno, co jsem se zde 
naučil, mi už navždy zůstane 
a v budoucnu z těch zkušeností 
budu dále čerpat. Doporučil bych 
každému, aby se programu Rota-
ry účastnil. Asi to nebude úplně 
vždy snadné, ale rozhodně to 
bude stát za to. 

Samuel Monnard
Francie — RC Hradec Králové

POZOR, JEDU!
Jako dárek k Vánocům mě 
a další výměnné studenty 

vzala má budoucí hostitelská ro-
dina do maličké budovy, kde jsme 
se učili lyžovat. Byla tam umělá 
hora a obrovský lyžařský pás! 
Bylo nám řečeno, ať si nazujeme 
lyže a skočíme na pás. Drželi jsme 
se zábradlí a učili se zastavit, oto-
čit se a tohle všechno dokola asi 
třicet minut. Moje rodina se roz-
hodla, že mě vezme lyžovat i na 
jarní prázdniny. Abych to shrnula, 
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dajúceho snehu, bolo nám jedno, 
že mrzneme a že vôbec nie sme 
na takéto počasie dobre obleče-
ní. Boli sme ním tak očarení, že 
nám ani nebola zima. Potom pri-
šli Vianoce. V Austrálii som vždy 
snívala o bielych Vianociach. 
Niekoľko dní predtým snežilo 
a zažila som aj zasnežené via-
nočné trhy a preto som dúfala, 
že sneh vydrží až do Vianoc. Na-
nešťastie sa roztopil, no i tak 
som si užila rôzne jedinečné via-
nočné tradície a čas strávený 
s mojou host rodinou. Veľa snehu 
znamená aj veľa lyžovania a ja 
som mala veľké šťastie, keďže 
som lyžovala aj v Českej republi-
ke a aj v Rakúsku. Na lyžovanie 
s mojou host rodinou mám 
krásne spomienky. Za túto skvelú 
príležitosť by som chcela poďa-
kovať Rotary a mojej rodine. Som 
nesmierne vďačná a som si istá, 
že zvyšok mojej výmeny zo sebou 
prinesie mnoho ďalších a vzru-
šujúcich zážitkov. 

Abbey Conallin
Austrália — RC Broumov

NEZABUDNUTEĽNÝ  
VÍKEND 

Zatiaľ to bol môj najlepší ví-
kend strávený v cudzej kraji-

ne. Zvyčajne turistiku neobľubu-
jem, no kombinácia daždivého 
počasia a prekrásneho prostredia 
Českého raja vo mne vzbudili 
chuť objavovať. Na výlet sme vy-
razili skoro ráno a čoskoro ma 
uchvátila záplava bujných lesov 
a skalných útesov, ktoré nás ob-
klopovali. Počas našej túry v daž-
di som sa rozprával s mojou host 
rodinou a veľa som sa dozvedel 
o histórií tohto miesta. Na druhý 
deň sme sa rozhodli ísť lyžovať 
do Poľska. Snežilo a podmienky 
na lyžovačku boli ideálne. Po ly-
žovačke sme pokračovali do Pra-
hy, kde sme sa spoločne vydali 
na napínavý futbalový zápas me-
dzi Spartou a Jabloncom. Som 
neuveriteľne vďačný za tento 
úžasný víkend a za to, že som 
mal príležitosť objaviť nové mies-
ta a vytvoriť si s mojou host rodi-
nou nové spomienky. 

João Gabriel Bucar
Brazílie — RC Písek

lyžování bylo skvělé a nemůžu se 
dočkat, až to zkusím znovu. Ale 
rozhodně se do toho nepustím 
dřív, než se naučím dělat tak 
skvělou „pizzu“, jako umí Italové.

Andone Goenaga Tassier
Mexiko — RC České Budějovice

SPORT, DÍKY KTERÉMU 
VIDÍM ZIMU JINAK

Nikdy před tím, než jsem 
přijela na Slovensko, jsem 

neviděla sníh, proto jsem se zimy 
na začátku velmi obávala. Nic-
méně velmi brzy jsem se naučila 
zimu mít ráda a užívat si všeho, 
co přináší. Krajina vypadá jako 
z pohádky. Jedna z vůbec nejlep-
ších věcí, které jsem zažila, bylo 
lyžování. Nikdy předtím jsem to 
nezkoušela, ale byla jsem nadše-
ná, že se to mohu naučit. Kromě 
lyžování jsem si vyzkoušela 
i bruslení. Nejsou to jen zimní 
sporty, co jsem se naučila, ale 
i hodně o slovenské kultuře. Lidé 
jsou tu velmi přátelští a kamará-
dů tu mám spoustu. Jako výměn-
ná studentka na Slovensku jsem 
toho zatím zažila mnoho skvělé-
ho. Krásná příroda a úžasní lidé 
jsou důvodem, proč si tohoto ne-
opakovatelného zážitku budu ce-
nit až do konce života. 

Giovana Florencio Leite
Brazílie — RC Bratislava 
Internationa

ZIMA V EURÓPE
Väčšinu času čo tu žijem je 
zima, čo je obrovský rozdiel 

oproti môjmu teplému a slneč-
nému životu v Austrálii. Zažila 
som chvíle, kedy som si myslela, 
že mi odpadnú prsty na nohách 
Teraz už chápem, prečo majú ľu-
dia sezónnu depresiu, ale aj to, 
že je dôležité investovať do kva-
litných termo ponožiek a zim-
ných topánok. Musím však pove-
dať, že napriek všetkému zlému, 
ale aj dobrému, čo so sebou zima 
prináša, mi práve ona otvorila 
obzory. Moja prvá skúsenosť so 
snehom v Českej republike bola 
kúzelná. Práve som bola v Hradci 
Králové na návšteve u iného vý-
menného študenta. Strávili sme 
asi dve hodiny pozorovaním pa-
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KÁDR VÁS MŮŽE PODPOŘIT  
TÍM, ŽE:

•  Poskytuje poradenství při plánování  
 a realizaci projektů

•  Navrhuje hodnocení komunity

•  Začleňuje prvky udržitelnosti do projektů

•  Odpovídá na otázky týkající se Rotary 
 v oblastech, na které se Rotary zaměřuje

•  Zajišťuje finanční řízení 
 osvědčených postupů 

Spojte se s členem kádru ještě dnes,  
navštivte stránku Cadre v sekci Moje Rotary, 
nebo nám napište na cadre@rotary.org. 

Kádr technických poradců Rotary 
Foundation je síť stovek členů Rotary, 
kteří jsou odborníky z celého světa. 
Tito poradci využívají své odborné 
znalosti, své dovednosti a technické 
znalosti, aby posílili grantové projekty. 
členů Rotary v oblastech jejich zájmu.

Dr. John Philip  
Anglie, District 1090

Spojte se s odborníky 
pro váš

GRANTOVÝ
PROJEKT

Odbornost poradce: 
Poradce pro nemoci, prevence a léčby  

Povolání:  
Chirurg a odborník na rakovinu  

Co říkají členové Rotary  
o Johnovi? 
„Dr. Philip prošel naší globální Grant 
Cancer Care projektovou žádost podrobně, 
hledal vysvětlení a a poskytoval návrhy. 
Měl k dispozici oneto- schůzky s našimi 
finančními a členy screeningového 
výboru. Techničtí odborníci, jako je 
Dr. Philip, mohou kdykoli obrátit na 
odborníky poradenství, a to i po jejich 
návštěvě projektu skončila.“

Rotarián Tharun Shah, Indie, District 3201

Jsou tam stovky odborníků,  
kteří vám pomohou naplánovat nebo 
vylepšit váš Rotary projekt!
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na to, abych si užila čas s kamará-
dy a opalování. Můj host bratr za-
počal své roční dobrodružství 
v Argentině, a proto moje host ro-
dina bohužel neměla kvůli složi-
tému procesu s vízem čas na žád-
nou dovolenou. Naštěstí mě ale 
host rodina mojí finské kamarád-
ky vzala s nimi k oceánu! Byli 
jsme na pláži Broulee Beach 
a bylo to nepopsatelně nádherné. 
Spali jsme týden ve stanu, každý 
den měli typické australské bar-
becue a večer jsme usínali se zvu-
kem vln. Voda byla krásně modrá 
a čistá. Zkusili jsme také surfová-
ní! Až na spálené ruce a písek 
v očích to bylo jako ve filmu! 

Linda Vítová
RC Hradec Králové —Austrálie

AKO PRINCEZNÁ
Posledný týždeň, ktorý som 
strávila s mojou prvou host 

rodinou, sme sa vybrali na menší 
výlet do Rovaniemi. Konečne som 
videla Santu! Druhý deň sme sa 
vybrali do Švédska. Všetko je tam 

SPLNĚNÝ SEN
Už jsem na Sardinii šest mě-
síců. Všechna ta zkušenost, 

kterou jsem nasbíral, a radost, 
kterou jsem od srdce zažil, mi 
ještě doteď leží na paměti. Někte-
ré zážitky bych si přál zažít znovu 
a kdybych mohl, určitě bych od-
cestoval ještě na jeden rok. Našel 
jsem si tu opravdu hodně přátel. 
Na kulturu jsem si zvykl úplně, 
ale jíst večeři v devět hodin večer 
pro mě ze začátku byla cha-
llenge. Zažil jsem tady také první 
Vánoce bez sněhu. Bylo tady vel-
mi teplo a v zimě jsem se byl také 
koupat v moři. Byl jsem už ve 
dvou rodinách a obě byly skvělé.

Filip Vinter
RC Brno — Itálie

PLÁŽOVÉ PRÁZDNINY
Do Austrálie jsem přiletěla 
do poloviny jejich školního 

roku, a proto jsem tu teď strávila 
letní prázdniny! Jsem moc ráda, 
že jsem to mohla zažít, bylo nád-
herné počasí a já měla šest týdnů 
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oveľa lacnejšie, takže ho využívajú 
ako my Poľsko. Bolo to skvelé za-
končenie môjho pobytu u Mii a Ha-
rriho. Moja nová host-rodina sú 
farmári Pirjo a Pertti. Majú doko-
py štyroch synov a jednu dcéru. 
Hneď v prvý víkend ma zobrali na 
skialp. Nikdy som na ňom nebola 
a väčšinu času sme išli iba po ro-
vinke, takže sme boli veľmi poma-
lí. Druhý štvrtok v novom mesiaci 
sa konal penkkarit. Je to fínska tra-
dícia, kedy sa tretiaci (maturanti) 
oblečú do rôznych kostýmov. Keď-
že sú druháci najstarší na škole, 
musia to nejako osláviť. Preto sme 
celý tento semester mali trikrát do 
týždňa hodiny tanca, kde sme sa 
naučili dokopy osem tancov.

Charlotte Vangoríková
RC Poprad — Finsko 

DOVOLENKA V MARCI
Je piatok ráno a chystám sa 
do školy. V tom mi moja host 

mama oznámi: Keďže je to tvoj 
posledný víkend s nami, rozhodli 
sme sa ťa zobrať na malý výlet. 
Sadáme do auta a do navigácie 
zadáme cieľ – Charleston, Južná 
Karolína. Toto mesto veľmi dobre 
poznám z populárneho seriálu 
Outer Banks. 28 stupňov a slnko 
svietilo v plnom prúde. Rýchlo 
sme zobrali plavky a ponáhľali sa 
na pláž. V teplom oceáne sme 
plávali asi 3 hodiny vkuse. Char-
leston je nádherné a na pomery 
USA historické mesto. So zápa-
dom slnka sme vyrazili sa prejsť 
do ulíc a ochutnať čerstvé mor-
ské plody. Ráno sme vyrazili na 
ďalšiu pláž. Teplý oceán a pláž 
pohltená slnkom bola ako zo sna. 
Poobede sme ale museli vyraziť 
na cestu späť.

Ella Šintajová
RC Liptovský Mikuláš — USA

OHŇOSTROJ A ZÁPALKY 
Nový čínský rok proplul ko-
lem a zanechal za sebou zá-

van penízků, hazardu a talířů jíd-
la. Smutno po něm mi však 
nebylo, neboť než jsem se nadá-
la, na dveře klepal další festival, 
tentokrát lampiónový. Náš dis-
trict se vydal do Taitungu, města 
na jihovýchodě Tchaj-wanu. Kaž-

dý chrám a každý obchod měl 
před dveřmi vyskládané oběti. My 
jsme byli společně s districtem 
z Taipeie přizváni k rituálu, jehož 
náplní bylo (laicky řečeno) vy-
bombit ohňostrojem nahého 
muže, který se vznáší dva metry 
ve vzduchu na kývajících se pá-
rátkách židle a jehož jediná 
ochrana je zelená větvička. Teď 
abych to trochu přiblížila: dobro-
volník, který je před rituálem po-
žehnaný bohem a který s jeho po-
mocí vyjde z dýmů ohňostrojů 
živý a zdravý ven, zaručí dobré 
počasí a ochranu všem. Na Tchaj-
-wanu jsem téměř 6 měsíců a ka-
ždý den si ho zamilovávám hlou-
běji a hlouběji.

Eliška Pukowiecová
RC Ostrava — Tchaj-wan

NORTHEAST DREAM TRIP
Na Silvestra mě má host-ro-
dina vzala až do hlavního 

města Brazílie, kde jsme se zú-
častnili tzv. „Posse“ – ceremonie 
uvedení nového prezidenta RI do 
úřadu. Začátkem ledna jsme při-
stáli ve Fortaleze, stát Ceará, kde 
jsme se setkali se všemi ostatními 
účastníky měsíčního „Northeast 
dream tripu“ a vydali se do první-
ho města – Jericoacoary. Následu-
jící lokalitou byl Natal, kde jsme 
se na pláži ve městě Praia de Pipa 
učili surfovat. V Porto de Galinhas 
nás čekalo šnorchlování a kurz sá-
zení korálů. Další den jsme vyjeli 
poznat městečko Olinda. Následu-
jící město Salvador, stát Bahia, se 
stalo mým nejoblíbenějším mís-
tem vůbec. V džunglí ohraničeném 
městečku Lençóis jsme sjížděli 
obrovskou přírodní vodní skluzav-
ku. Nejkrásnější pláže jsou v Ita-
caré, stát Bahia. Poslední destina-
cí bylo Rio de Janeiro.

Nina Petříková
RC Plzeň-Beseda — Brazílie

NEZAPOMENUTELNÉ 
ZÁŽITKY Z MEXIKA

Už šest měsíců žiji v hlav-
ním městě státu Michoacán, 

v Morelii. Škola tu začíná v sedm 
ráno a končí kolem druhé odpole-
dne. Ve škole máme speciální ho-
diny španělštiny a mexické kultury 
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pouze pro výměnné studenty. Se 
školou jsem již také vyrazila na 
výlet do hlavního města Mexika. 
O víkendech hodně cestujeme, 
takže jsem již navštívila pláž Aca-
pulco, národní parky a mnoho dal-
ších míst. S mým hostujícím Rota-
ry distriktem jsem se již vydala 
také na mnoho výletů. Například 
do městečka Patzcuaro, kde jsme 
strávili Día de los muertos, což je 
jeden z hlavních mexických svát-
ků. V listopadu jsme se vydali do 
města León na festival vzdušných 
balónů. Dalším výletem bylo hlav-
ní město Mexico City, kde jsme 
navštívili hlavní památky a také 
zábavný park Six Flags.

Kateřina Nožičková
RC Prague International —  
— Mexiko

„NOVÉ TETOVÁNÍ" ANEB 
JAK JSME SI POŘÍDILI ŠTĚNĚ

Jednoho pátečního večera se 
mě a mojí host sestry host 

máma zeptala, jestli bychom chtě-
ly s ní a její kamarádkou jet na 

menší výlet. Kamarádka prý chce 
další tetování a vyhlédla si dobré 
studio. Protože se držím základ-
ního pravidla výměnných studen-
tů (na všechno řekni ano), nápad 
jsem odsouhlasila. V malé ves-
ničce hlásila mámina navigace 
téměř konec cesty. Celé se mi to 
začalo zdát podezřelé. Tetovací 
studio v takovém „Vidlákově“? 
Před jedním z domků jsme zasta-
vili a host máma řekla, že se pů-
jde podívat, jestli je to ono. Po 
deseti minutách vyšla a držela 
malé živé zlaté klubíčko. Já 
i moje host sestra jsme hned vě-
děly, co se děje. Od doby, co jsem 
se k nové host rodině přestěho-
vala, jsme s host mámou žerto-
valy o tom, že si pořídíme dalšího 
pejska. Rodina už jednoho měla, 
ale host máma chtěla dalšího. 
Myslím, že to je na výměně právě 
krásné. Přináší nečekané chvíle, 
které byste nikdy nečekali, ale 
které udělají výměnu tolik speci-
ální a nezapomenutelnou.

Natálie Novotná
RC Zlín — USA
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JAK PROCESTOVAT PŮLKU 
BRAZÍLIE ZA NECELÝ MĚSÍC?

Má cesta započala příletem 
do hlavního města Brazílie 

a směrovala dál až do cílového 
Rio de Janeira. Navštívili jsme 
plno měst – Lençóis, Maceió, Na-
tal, Recife, Salvador, Viktórii, Por-
to Seguro a další. Nejvíce mě 
uchvátil Salvador de Bahia svými 
barevnými budovami a pouliční-
mi umělci. Během turné nás ob-
klopovala také krásná příroda 
a pláže. Vylezli jsme na vrchol 
jednoho z národních parků, strá-
vili den na lodi, prozkoumali jed-
nu z největších jeskyní a skákali 
do vody z vodopádů. Největším 
adrenalinovým zážitkem byla 
lekce surfování, potápění na dně 
oceánu (scuba diving) a jízda na 
tzv. „bugginách“. Vzpomínám na 
tento skvělý výlet – na nekončící 
smích a nové přátele, nová místa, 
plno tance, přeplněný autobus 
dětí a nepovedené snahy naučit 
Tchaj-wance vyslovit písmeno „ř“.

Julie Kotálová
RC Tábor — Brazílie

VÁNOCE POTMĚ 
Vánoce jsou mezi outboundy 
známé jako epicentrum 

homesick ness. Jednou večer bylo 
ale mé vyžívání se v sebelítosti 
utnuto výpadkem proudu způso-
beným hustým sněžením. Ráno 
se vše zdálo být v pořádku, takže 
jsem nelenila a vrhla se do vyhra-
bávání domu. Extrémní nával sně-
hu nakonec způsobil, že i generá-
tor vypověděl službu a my se opět 
ocitli bez elektřiny. Štědrovečerní 
večeře proto proběhla v poněkud 
netradičním stylu. Nejhorší část 
na výpadku proudu nebyla absen-
ce wi-fi nebo nefunkčnost světel, 
ale nesplachovaní záchodů. Se 
sedmi lidmi v domě si představte 
ten teror. Zbytek týdne jsme strá-
vili odklízením sněhu, pečením 
vánočky, slavnostními večeřemi, 
výpadky proudu, lyžováním, jež-
děním na snowmobilu a dalšími 
aktivitami, po kterých jsme se na-
štěstí mohli vrátit do domu 
s funkční elektřinou.

Aneta Jandíková
RC_Ostrava International —  
— Kanada

VÝLET DO MARSEILLE
Ve Francii mají na každých 
šest týdnů školy dva týdny 

prázdniny. A to pro mě znamená 
jediné – příležitost víc objevit 
Francii. Nedávno jsem se přestě-
hovala do nové rodiny a moje 
nová host maminka se rozhodla 
mě vzít na jih. A tak jsme se vyda-
li rychlovlakem TGV do města Ar-
les. Navštívili jsme arény, antický 
amfiteátr a spoustu muzeí a pa-
mátek. Udělali jsme si taky dva 
výlety do okolních měst Saint-Ré-
my-de-Provence a Avignon. Pak 
nastal čas posunout se trochu víc 
na jih do Marseille. Být tak blízko 
moře a nezajít se podívat na pláž 
by byl hřích, tak jsme nastoupili 
do přecpaného autobusu a dojeli 
na městskou pláž. Je opravdu vi-
dět, že život na jihu je pomalejší 
a klidnější než v Paříži. Už teď se 
těším, až se tam jednou vrátím.

Adina Galetová
RC Brno — Francie

PŘÍNOS VELKÝCH EMOCÍ
Na začátku ledna jsem se 
zúčastnila se svým švéd-

ským florbalovým týmem největ-
šího mládežnického florbalového 
turnaje na světě. Byly to nabité 
dny plné emocí, přátelství a pře-
devším florbalu, na které nikdy 
nezapomenu. Turnaje se zúčastni-
lo sedm národností a pro mé štěstí 
jedna z nich byla právě Česká re-
publika. Měla jsem možnost setkat 
se se svým plzeňským týmem 
a protrénovat opět češtinu. Závěr 
samotného turnaje patří mezi mé 
nejsilnější vzpomínky. Nikdy bych 
nevěřila, že jednoho dne budu na 
hřišti součástí úžasného švédského 
florbalového týmu ve finále největ-
šího turnaje na světě a pociťovat, 
že švédská hymna mi není už tak 
vzdálená jako při mém příjezdu.

Michaela Čížková
RC Plzeň-Beseda — Švédsko

SVET POD MOROM 
A ČERVENÉ OBÁLKY 

Už na Slovensku som poču-
la o čínskom novom roku 

a bola som vážne zvedavá, ako to 
naozaj prežívajú. Mali sme veľmi 
veľkú hostinu s veľa ľudmi a jedli 

sme vážne veľa. Navštívili sme 
vzdialené príbuzné mojej host ro-
diny a dostala som veľa červe-
ných obálok. Sú to obálky s pe-
niazmi. Mali sme prázdniny jeden 
mesiac, a tak ma moja prvá a dru-
há host rodina zobrali na výlet. 
Keď mi povedali, že sa pôjdeme 
kúpať, bola som veľmi šťastná. 
Zobrali ma vymeniť si oblečenie. 
A keď som uvidela, čo budem mať 
na sebe, už som sa dozvedela, čo 
budeme robiť. Obliekla som sa 
a vybrali sme sa potápať! Najprv 
nás inštruktor učil, ako sa správ-
ne potápať a pozorovať ryby. Po-
tom už sme boli ako tak zdatní 
a išli sme hlbšie do mora. Nikdy 
som nevidela nič krajšie, toľko fa-
rebných rýb plávalo pomedzi nás, 
korále, toľko farieb a rastlín. Oce-
án bol veľmi hlboký a na dne sme 
mohli vidieť aj potopenú loď. Bola 
som taká šťastná, že som mala tú 
možnosť vidieť podmorský svet.
Nikdy na to nezabudnem.

Radka Bogárová
RC Bratislava International — 
— Taiwan
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Keď som uvidela, 
čo budem mať 
na sebe, už som 
vedela, čo budeme 
robiť – vybrali 
sme sa potápať! 
Bola som taká 
šťastná, že som 
mala možnosť 
vidieť podmorský 
svet. Nikdy na to 
nezabudnem.
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z domova

ska Celia: „Mám pocit, že každý sa začína 
zbližovať s čoraz väčším počtom študen
tov. Počas aktivít na meetingu som sa aj ja 
osobne začala rozprávať s ľuďmi, s ktorý
mi som sa predtým nerozprávala, a bolo 
naozaj super nadviazať nové kontakty.“

 Po celodennom objavovaní mesta 
a bowlingu sme sa presunuli naspäť na 
hotel, kde sme nabrali potrebnú energiu 
večerou. Po krátkom objasnení pravidiel 
výmeny, ktoré je nevyhnutné študentom 
pripomínať, nasledovalo nacvičovanie na 
dištriktnú konferenciu, ktorá sa bude ko
nať v máji tohto roku. Skupiny inboundov, 
ktoré sa tvorili po národnostiach, nám 
ukázali svoje schopnosti v Talent show, 
ktorá bola skvele odprezentovaná a kde sa 

každý študent predviedol v tom najlepšom 
svetle. Talent show v každom z nás vyvo
lala pozitívne pocity, pretože sa študenti 
navzájom podporovali a odviedli veľmi 
dobrú prácu pri nácviku. Výmenný študent 
z Francúzska Samuel sa k Talent show vy
jadril nasledovne: „Večer sme mali pred
viesť šou, ktorá mala predstaviť časť z kul
túry z každej našej krajiny. Ja som spolu 
s ďalšími študentmi vytvoril európsku 
skupinu a predniesol báseň v češtine. Po 
všetkých ostatných prezentáciách, ktoré 
boli plné tanca a občas aj spevu, prišlo ich 
vyhodnotenie, a práve my sme vyhrali tre
tie miesto, to som naozaj vôbec nečakal.“ 

 Meeting sme spoločne ukončili v ne
deľu ráno po raňajkách, kedy sme sa 
všetci rozlúčili a vycestovali naspäť do
mov. Meeting bol pre väčšinu výmen
ných študentov príjemným zážitkom, 
ako to nakoniec napísal aj výmenný štu
dent z Taiwanu Billy: „Ja si myslím, že to 
bol úžasný víkend, pretože sme objavili 
krásu mesta Třebíč a vďaka bowlingu 
a príprave na Talent show sa skupina štu
dentov zjednotila.“

RYE 

ZIMNÉ STRETNUTIE 
V MALEBNEJ 
TŘEBÍČI PRE 
TOHTOROČNÝCH 
INBOUNDOV

V dňoch od 27. do 29. januára 2023 sa konal ďalší meeting pre českých 
a slovenských inboundov v Třebíči, ktorý výmenná študentka z USA Radana 
zhodnotila: „Zimný Rotary meeting bol zatiaľ môj najobľúbenejší meeting 
vôbec. Celý víkend som si užila naplno, ale medzi moje najobľúbenejšie 
časti patril bowling a Talent show.“
Text: LUCIA CÍLIKOVÁ, foto: KAROLÍNA KOLLÁROVÁ, KAROLÍNA KOMÁRKOVÁ

eeting organizoval Rotary Youth 
Exchange Czechia and Slovakia 
a jeho členovia realizujúci výme

nu mládeže v našom Dištrikte 2240, v spo
lupráci s Rotexom. V piatok po príchode 
na hotel sme sa všetci ubytovali, naveče
rali a následne sme odštartovali meeting. 
Na inboundov čakal jazykový test, ktorého 
súčasťou bola písomná a ústna časť, čím 
sme večer aj ukončili. V sobotu po raňaj
kách nás čakala prehliadka mesta Třebíč, 
ktorá obsahovala návštevu židovskej štvr
ti a cintorína či návštevu baziliky svätého 
Prokopa. Po prehliadke mesta sme sa pre
sunuli na bowling, kde študenti súťažili 
v rôznych tímoch, čo ich aj zblížilo, ako sa 
vyjadrila aj výmenná študentka z Francúz

M



Dne 19. dubna si připomínáme 155. výročí
narození našeho zakladatele. Připomeňte si jeho odkaz
darem nadaci Rotary Foundation ještě dnes.

rotary.org/donate

Happy birthday, Paul Harris!
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zprávy
KLUBOVÉ

Více fotografií z akcí najdete 
v elektronické verzi časopisu:
www.rotarygoodnews.cz

či rodiče dětí s kombinovaným postižením, autismem, s opoždě-
ným vývojem apod. Letošní koncert se konal 23. 2. 2023 v Kongre-
sovém centrum Zlín. Na programu byla světová premiéra kompo-
zice současného českého autora Ondřeje Brouska, dále zazněla 
Burleska – koncert pro klavír a orchestr od Richarda Strausse 
v podání českého klavíristy Marka Kozáka a Symfonické fantazie 
od Bohuslava Martinů. Koncertu se zúčastnilo 710 posluchačů 
a vybraná částka pro EDUCO činila 28 721 Kč.

Text: LUKÁŠ ŽALUDEKtředisko rané péče EDUCO Zlín, z. s. je nestátní nezisková 
organizace, která poskytuje bezplatnou sociální službu 
rané péče rodinám ve Zlínském kraji již od roku 2005. Po-

sláním organizace EDUCO je poskytovat odbornou pomoc a pod-
poru rodinám s dětmi se zdravotním znevýhodněním od narození 
do 7 let věku. Dětem a rodinám pomáhá v jejich přirozeném pro-
středí s cílem posílit jejich samostatnost a nezávislost na sociální 
pomoci. Na EDUCO se obracejí rodiče předčasně narozených dětí 

S

Z L Í N

Koncert pro Educo Zlín

Rotary klub ve Zlíně dlouhodobě podporuje a spolupracuje 
s EDUCO Zlín, Centrum rané péče. Letos již po několikáté  
RK Zlín společně s Filharmonií Bohuslava Martinů uspořádali 
pro Educo koncert, jehož součástí je finanční sbírka na podporu 
této organizace a jejich klientů.

28 721 Kč
Vybraná částka ve prospěch 
Střediska rané péče EDUCO.
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Rok 2023 zahájil náš satelitní klub RC Telč, 
RC Prague Golf/NGW slavnostně.

a účasti samotného guvernéra Distriktu 2240 
George Podzimka, jsme přijali známého fotografa, 

věrného podporovatele našich charitativních akcí, Jad-
rana Šetlíka za čestného člena našeho klubu. Podle jeho 
vlastních slov si tohoto ocenění velmi váží a bude se hrdě 
členstvím pyšnit a nadále pomáhat Rotary. Stejně tak my 
si vážíme jeho pomoci našemu klubu a faktu, že pan Še-
tlík naši nabídku přijal. Jeho fotografie v nádherných rá-
mech působící jako překrásné obrazy můžete shlédnout 
na: www.jadransetlik.com/portfolio-category/galerijni-
-projekty/. Setkání se zúčastnili i zástupci vedení pákis-
tánské ambasády s nabídnou prezentace na některé z dal-
ších našich schůzek a plánování opět společné akce 
podobné jako v loňském roce. Paní tajemnice klubu ob-
držela od mateřského klubu odznak, na který je velmi 
hrdá. Naše setkání poctila návštěvou i delegace z Malé 
Strany, kterou přivedl dvorní lékař MUDr. Jiří Kučera, ak-
tivní hybatel života na Malé Straně. Dalším členem byl 
„tatíček“ zlaté Prahy Jaroslav Kohák a náš dobrodinec 
a rádce Ota Kovář. Díky „Týdnu francouzské kuchyně“ 
v restauraci Obecní dům jsme měli skvělý zážitek nejen 
společenský, ale i gastronomický. 

Přijďte také někdy mezi nás. První a třetí úterý v měsíci 
od 12 hodin v Obecním domě na nám. Republiky v Praze. 
Těšíme se na vás.

Text: MARIE JEHLIČKOVÁ

P R A H A

Slavností start

Z

zprávy

S blížícím se vánočním obdobím jsme si uvědomili, že k vánoční 
atmosféře neodmyslitelně patří zvuk zvonu či zvonečku. 

protože novodobá historie našeho klubu je těsně spojena se 
zvonařskou dílnou v Brodku u Přerova prostřednictvím člen-

ství majitelek dílny, vznikla zajímavá myšlenka. Což takhle namísto 
předvánočního prodeje laskomin zkusit nabízet originální zvonečky. 
Akci jsme nazvali „Vánoční zvonění“, zajistili výrobu propagačních 
letáků a vyzvali Rotary kluby v distriktu k účasti. V prosinci 2022 
jsme v přerovské obchodní galerii po tři dny propagovali činnost 
Rotary a Rotary klubu Přerov a nabízeli k prodeji různé druhy 
zvonků uvedeného zvonařství. Ukázalo se však, že v regionu, v němž 
od roku 1950 působí světoznámá zvonařská dílna, je vybavení do-
mácnosti zvonečkem téměř standardem a celkový prodej proto 
nebyl nikterak ohromující. Nicméně podařilo se nám prodat zvonky 
za téměř 15 tisíc korun a přínos pro klubovou pokladnu byl 2 129 Kč. 
Za mnohem důležitější však považujeme zviditelnění Rotary a RC 
mezi veřejností v regionu naší působnosti. Nutno ještě dodat, že 
v celém Distriktu 2240 se kromě nás do akce zapojily jen 2 kluby. 
Přičítáme to tomu, že jsme s nápadem přišli až poté, co již měly 
ostatní kluby svůj předvánoční program připraven. Věříme, že se 
nám v roce 2023 podaří akci znovu zorganizovat, a to včas a lépe. 
A také věříme ve větší zapojení ostatních klubů. 

Text: MILAN CIBULKA

A

P Ř E R O V

Vzpomínka na „Vánoční zvonění“

15 000 Kč
Výnos z prodeje vánočních zvonků, z toho přínos 
pro klubovou pokladnu byl 2129 Kč.
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V sobotu 18.února 2023 proběhl XV. Benefiční ples Rotary klubu 
Ostrava International v hotelu Imperial. 

lesem provázel slovem i písněmi Tomáš Savka. Hosty pozdra-
vil a vzdal hold hnutí Rotary náměstek primátora Ostravy 

Zbyněk Pražák. O plesové předtančení se postarali studenti 4. roč-
níku tanečního oddělení Janáčkovy Konzervatoře Ostrava. Během 
plesu došlo na předávání symbolických šeků organizacím, které jsou 
obdarovány z rotariánského projektu „Prodej vánočního punče“. 
Projekt, na kterém spolupracují ostravské Rotary kluby RC Ostrava 
International a RC Ostrava, vygenereroval za prodej punče v ad-
ventní době 2022 na Masarykově náměstí v Ostravě zisk v celkové 
výši 360 000 Kč. Rotary klub Ostrava předal svou polovinu, tedy 180 
000 Kč, projektu Stružielka Lidové konzervatoře a Muzické škole 
Ostrava. Rotary klub Ostrava International předal výtěžek Nadaci 
Pavla Novotného (90 000 Kč), Spolku Alfi z. s. (40 000 K) a Nadaci 
Kulíšek (40 000 Kč). Hlavní hvězdou programu byla Olga Lounová, 
dražby se ujalo komediální seskupení Tři tygři (z ostravského diva-
dla MIR) – Albert Čuba, Robin Ferro, Štěpán Kozub a Vladimír Polák. 
Celkem se vydražili předměty za 99 100 Kč. Perličkou byl vydražený 
obraz, který maloval a do dražby věnoval Štepán Kozub. Výtěžek 
dražby půjde jako dar SPOLKU HAIMA při oddělení dětské hema-
toonkologie Fakultní nemocnici Ostrava. 

Text: JOSEF MELECKÝ

P

O S T R A V A

V Ostravě rotariáni plesali

ne 19. 12. 2022 jsme v Horáckém divadle uspořádali 
charitativní koncert ve spolupráci s Jakubem Pusti-

nou, Danielem Hůlkou a Katkou Hebelkovou. Výtěžek 
z koncertu cca 16 000 Kč bude věnován na pořízení koncert-
ního klavíru pro Základní uměleckou školu v Jihlavě se 
kterou náš klub dlouhodobě spolupracuje. Významným 
způsobem (165 000 Kč) jsme přispěli na pořízení sanitek pro 
Ukrajinu. V listopadu 2022 jsem jako první Čech obdržel 
z rukou ministra vnitra Slovenské republiky Ing. Romana 
Mikulce „medaili“ za zásluhy. Je to pro mě obrovské ocenění 
– a může za to tak trochu i RI, když jsem jako instruktor 
lyžování jezdil na Skiweek na Jasnou v Nízkých Tatrách.

Text: LIBOR FERDA

J I H L A V A

Náš rok 2022

D

zprávy

165 000 Kč
Náš příspěvek na pořízení sanitek 
pro Ukrajinu.

360 000 Kč
Celková hodnota předaných symbolických šeků 
z rotariánského projektu „Prodej vánočního punče“.
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Letos náš Charter zcela náhodou padl datumem na MDŽ. Zdálo se 
nám to symbolické. Náš klub je zcela výhradně dámským klubem. 

ři této schůzce nejen oslavujeme, ale vždy si připomínáme, co 
je úlohou ženy ve společnosti. Bohudíky naše předchůdkyně 

nám vydobyly rovnoprávnost s muži. Bohužel ne ve všech zemích 
to platí a bohužel ne ve všech domácnostech. Připojujeme se ke 
světovému Inner Wheel pro boj s ženskou obřízkou v některých af-
rických zemích a podporujeme brněnské Magdalenium, které pod-
poruje týrané ženy. Letos nás setkáním prováděla p. Valová a uka-
zovala nám plány budoucího parku. Velmi nás potěšila gratulace 
Saši Turkoviče, který nám poslal nádherné a navíc sladké květiny.

Text: MARIE RYNEŠOVÁ

P

I N N E R  W H E E L  C L U B

Oslava MDŽ a narozeniny

ODEŠEL 
VELKÝ ROTARIÁN

VZPOMÍNEJME S LÁSKOU

I N  M E M O R I A M

ne 8. prosince 2022 ve 

věku 82 let odešel vel-

ký rotarián MUDr. Jan Reban 

z Rotary klubu Hluboká nad 

Vltavou – Golf (RCH). Honza 

Reban byl zakládajícím čle-

nem RCH, kde působil 17 let. 

Před tím byl od roku 1990 pat-

náct let členem RC České Bu-

dějovice, takže celkem 32 let 

aktivně realizoval rotariánské 

projekty pro Jihočechy Čes-

kých Budějovic a Hluboké. 

Kromě jeho dlouholeté pod-

pory mezinárodní výměny stu-

dentů v Distriktu 2240, zorga-

nizoval jeden z největších 

projektů Česko-Slovenského 

Rotary distriktu v počátku  

21. století (2002). Jednalo se 

o vyřízení letecké dodávky 

českého inzulínu zdarma do 

Argentiny v hodnotě dvou mili-

onů a do Egypta za 10 milionů 

korun. Honza předával osobně 

inzulín za náš Rotary distrikt 

v Argentině za přítomnosti 

české velvyslankyně. Honza 

byl pevný morální pilíř Rotary 

hnutí a ve funkcích od prezi-

denta po výměnu mládeže 

nám svým příkladem skvěle 

ukazoval, jak lze rozvíjet naše 

osobnosti dle rotariánských 

principů tj. uplatňovat etiku 

v zaměstnání i podnikání, po-

máhat ostatním a posilovat 

vzájemná přátelství. Honzovy 

duchovní kvality vycházely 

také z toho, že byl silně věřící 

křesťan a že nacházel útěchu 

i potěšení v modlitbě. 

Čest jeho památce

PETR STRNAD

pátek 3. března jsme  

se naposledy rozloučili 

s členem našeho klubu Luká-

šem Polákem. Odešel náhle 

20. února ve věku 51 let. Přes-

tože do Rotary vstoupil v roce 

2020, již v roce 1991 pomáhal 

svému otci se zakládáním  

Rotary klubu v Poděbradech. 

Po celou dobu se zajímal 

o dění v Rotary, ale vzhledem 

k svému časově náročnému 

zaměstnání v médiích stál 

vždy trochu opodál. Vzpomí-

nejme na Lukáše s láskou, 

uznáním a respektem, které si 

během svého života zasloužil.

SATELITNÍ ROTARY KLUB 
PODĚBRADY SPA

D

V

zprávy

CHARITATÍVNY 
GOLFOVÝ TURNAJ
14. 5. 2023 
od 9.30 
RED OAK 
GOLF CLUB 
LUŽIANKY

Výťažok z turnaja bude použitý  
na projekty podpory duševného 
zdravia detí. 
Súčasťou sprievodného programu 
budú doplnkové golfové súťaže,  
ochutnávka vín z vinárstva 
Via St. Urbani zo Strekova, 
tombola a mnoho iných 
atraktívnych aktivít. 

Štartovné + greenfee 80 Eur
Členovia GC Red Oak 40 Eur
Nehrajúci hostia 25 Eur

Registrácia na www.skga.sk,
rotary.ba.international@gmail.com,
prípadne na recepcii GC: 
+421 903 550 845

RC Bratislava International
pozýva vás a vašich 
blízkych na
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Marking International 
Women’s Day and the Birthday 
of the Inner Wheel Club

his festive gathering does not 
only mark International Wom-
en’s Day but it also reminds us 
of the importance of a wom-

an's role in society. Our female predeces-
sors have won us equality with men, we 
have the right to vote, we can study at any 
university, do any job, we are respected and 
equal. Unfortunately, this is not the case in 

all countries of the world, and unfortu-
nately not in all households. That is why 
we join the Inner Wheel's global action to 
fight female circumcision in some African 
countries, and support the Magdalenium 
in Brno which supports abused women.

Text: MARIE RYNEŠOVÁ
GEORGE J. PODZIMEK

District 2240 governor

T

G L O S S A R Y

Hello 
friends,
the first quarter of the calendar year, or 
the third quarter of the Rotary year, is 
always marked by meetings, training 
and planning. Governor-elect Katarina 
attended the Governors' Training in 
Orlando, USA. So, full of impressions 
and fully complying with the rules, 
Katarina asked for a meeting of the 
Board of Governors. The meeting took 
place in Brno in a friendly atmosphere, 
discussing not only visions for the fu-
ture, but also the most pressing chal-
lenges in our district. I must admit that 
it was very good to see each other 
again after a long time.

The traditional PETS Training Sem-
inar and District Training Assembly 
was held on March 17–18. The incom-
ing governor has always been  in 
chargé of the event, and DGE Katarina 
Čechová deserves the credit of playing 
an graciour host. I view the presenta-
tions and workshops that were part of 
the event with relish and think how 
fortunate I am that we all have the op-
portunity to form this community 
made up of so many active people full 
of enthusiasm. 

At the end of January, a meeting of 
European Rotaract representatives 
took place in Ghent, Belgium. Our 
youngsters really know how to enjoy 
themselves. But they don't forget to do 
good, often with their own hands. They 
have managed to achieve gender pari-
ty, something we in Rotary have only 
been dreaming about. I think it's about 
time we start taking Rotaract a little 
more seriously, treating them as equal 
partners and probably learning a little 
about how to do things differently. 

Every year we celebrate the club's birthday, this year for 
the eighth time. Our Charter just happened to coincide 
with celebrations of International Women’s Day. 
It seemed symbolic. Our club is an all-women's club.
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As every year in the spring, 
Olomouc was the capital of our 
district this year. 

fter the covid break, partici-
pants enjoyed the get-together 

without the constraints of respira-
tors. Hotel Flora was the traditional 
venue of the event. The RC Olomouc 
and RC Olomouc City represented by 
Josef Podstata and Vojtěch Bednář 
provided an excellent environment 
for negotiations. The two-day meet-
ing started on Friday, February 17. 
After the arrival of participants, 
speakers "tuned the notes" until the 
start of the meeting The PETS train-
ing session was opened by DGE 
Katarína Čechová with a bell tapping 
and the anthems of both our coun-
tries and Rotary International. 
A video greeting from DG George 
Podzimek followed. 

Text & Photo: FRANTIŠEK RYNEŠ

O L O M O U C

PETS and the 
District Assembly

A

The second Rotaract was held  
in Belgium, where over 300 people 
gathered. 

n Thursday in Ghent I  attended 
a tour guided by local Rotarians. It 

was exceptional in that we were given bags 
and gloves and relieved of a few kilos of 
rubbish. This was followed by a pub crawl 
(tasting different beers in different pubs). 
On Friday we attended workshops on 
Blockchains. The first was focused on IT – 
the functioning of cryptocurrencies, and 
the second showed how to create a proper 
REM meeting. Then there were Country 
Booths, which is a presentation of each 

country for all Rotaractors. I brought my 
traditional Becherovka, spa spring wafers, 
the Kofola soft drink, and some Hašlerky 
candies and Kofila bars to Ghent. Everyone 
liked our Kofola the most. The program on 
Satorday was dedicated to the ERIC meet-
ing. Part of the meeting were several 
important votes: we elected the REM for 
spring 2024, which was Sofia, Bulgaria; we 
elected a new Rotaract President - Veronika 
Botsova; we agreed on a modification of 
the statutes ,and finally we were informed 
about the news at the EUCO (European 
Rotaract Convention) in Milan. 

Text: JAKUB MACHOVEC

R O T A R A C T

Second Rotaract European Meeting, 
26-29 January 2023, Ghent, Belgium

O
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The underwater 
world and red 
envelopes

heard about the Chinese New 
Year in Slovakia, and I was 

curious how they celebrated it. We 
had a very big banquet attended by 
many people. We visited the distant 
families of my host family, and I got 
a lot of red envelopes (envelopes 
with money). We visited the most 
amazing point of Taiwan. When they 
told me that we were going to go 
swimming I was very happy, but at 
that time I didn't know what was 
going to happen next. They took me 
to change my clothes. I put on my 
scuba gear, and we went diving. First 
the instructor taught us how to dive 
properly and how to watch the fish... 
Then when we were proficient, we 
went deeper into the sea. I've never 
seen anything more beautiful, so 
many colorful fish swimming with 
us, corals, so many colors and plants 
that I hadn't seen before. The ocean 
was very deep, and we could see 
a sunken ship at the bottom. I was so 
happy that I had the opportunity to 
see the underwater world.

Radka Bogárová
RC Bratislava International — 
— Taiwan

I

supplement

he first time I stood on skis was an 
interesting experience. As a Christ-

mas present, my host family took me to 
a tiny building where we learned to ski, 
even though there was no snow outside yet. 
There was an artificial mountain and a huge 
ski track! My family decided to take me ski-
ing for the spring break. So, one day they 
even took me to a nearby mountain and 
luckily hired someone to continue my train-
ing. Which helped me a lot! But I still need 
to work on my "pizzas" because for the first 

time I took it down with a swish. I was so 
scared! I couldn't stop and the end of the 
slope was fast approaching, so I deliberately 
fell on purpose to stop. Which turned out to 
be a great idea because luckily, I didn't hit 
anything. The skiing was great, and I can't 
wait to try it again. But I'm not going to get 
into it before I learn how to make a great 
"pizza" like the Italians do.

Andone Goenaga Tassier, 
Mexico – RC České Budějovice

Watch out, 
I'm going down 
the slope!

t's Friday morning and I'm getting 
ready for school. Then my host 

mother tells me: since it's your last week-
end with us, we decided to take you on 
a trip. I'm all excited about Friday at school 
and I can't wait for Saturday to come... We 
got in the car and entered our destination 
into the navigation system – Charleston, 
South Carolina. I know this city very well 
from the popular Outer Banks series. The 
drive to our vacation took only 3 hours. We 
got out of the car and it smelled like sum-

mer outside. 28 degrees and the sun was 
shining full blast. We quickly grabbed our 
flip flops and rushed to the beach. We 
dived and swam in the warm ocean for 
about 3 hours. After an amazing time at the 
beach, we packed up and headed back to 
town. Charleston is a wonderful and quite 
historic city. At the sunset, we took to the 
streets to taste fresh seafood.

Ella Šintajová
RC Liptovský Mikuláš — USA

R Y E

Holidays 
in March

R Y E

T

I
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These four pages contain 
English-language highlights 
of the content of the Czech 
and Slovak magazine

Translation: 
Helena Markusová, 
Karolína Kollárová

EDITORIAL BOARD 
+420 602 343 314 
rgn@rotary2240.org

B R N O

Board 
of Governors 
Meeting in Brno
Members of the D2240 Board of 
Governors met in a joint session 
on 9 March 2023 in Brno. 

he meeting was held in a con-
structive and friendly atmos-

phere. The agenda was focused on 
the strategic plan of our DISTRICT 
for the period 2023-2024, which was 
presented by DGE Katarína Čechová. 
All members of the Board of Gover-
nors and D2240 leadership highly 
appreciated the opportunity to meet 
and engage in an open discussion 
after a long break. They agreed to 
establish regular face-to-face meet-
ings and to intensify communication 
among all members of the Board of 
Governors.

Text: KATARÍNA ČECHOVÁ,
photo: IVAN BELAN

T

he proceeds from the concert of 
about CZK 16,000 will be donated to 

the purchase of a concert grand piano for 
the Primary Art School in Jihlava with 
which our club has long been cooperating. 
We made a significant contribution (CZK 
165,000) to the purchase of ambulances for 
Ukraine. In November 2022 I was the first 
Czech to receive a „medal of merit“ from 

the hands of the Minister of the Interior of 
the Slovak Republic Ing. Roman Mikulc. 
I very much appreciate this award which 
I think I mainly owe to RI also thanks to 
my activity as a ski instructor during 
Skiweeks in Jasná in the Low Tatras. 

Text: LIBOR FERDA

J I H L A V A

Charity Concert

T

On 19.12.2022 we organized a charity concert in 
Horácké Theater in cooperation with Jakub Pustina, 
Daniel Hůlka and Katka Hebelková. 
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Společně
dokážeme 
víc

aktivity

kluby

P O Č T Y  K L U B Ů

ROTARY: 36 782
ROTARACT: 10 063
INTERACT: 15 035K 18. 5. 2021

ROTARY
ČÍSLA
GLOBÁLNĚ

P O Č T Y  Č L E N Ů

ROTARY: 1 198 766
ROTARACT: 217 186
INTERACT: 368 805

D AT U M P O Ř A D AT E L A K T I V I TA M Í S T O

Aktualizovaná data konání akcí 
si prosím ověřte na 
rotary2240.org

Beroun
Brno 
Brno City 
Broumov  
České Budějovice 
Český Krumlov 
Frýdek-Místek 
& Kopřivnice 
Hluboká n. Vltavou  
– Golf 
Hradec Králové 
Cheb/Eger
Jičín – Nymburk 
Jihlava 
Jindřichův Hradec 
Karlovy Vary 
Klatovy 
Kroměříž 
Liberec, Jablonec 
Most 
Olomouc 
Olomouc City 
Opava 
Ostrava 
Ostrava City 
Ostrava International
Pardubice 
Písek 
Plzeň 
Plzeň Beseda 

Poděbrady 
Prag Bohemia 
Praga Ekumena 
Prague International 
Prague Platinum 
Praha 
Praha City
Poděbrady Spa – satelit-
ní klub RC Praha City 
Praha – Staré Město 
Přerov 
Prostějov 
Tábor 
Telč 
Telč – satelitní klub 
Prague Golf (v zakl.)
Třebíč 
Trutnov 
Uherský Brod 
Valtice – Břeclav 
Zlín 
Znojmo

R O TA R A C T

Brno
České Budějovice
Hradec Králové
Most
Praha 
Zlín

R O TA R Y  K L U BY  / Č R / R O TA R Y  K L U B Y  / S R /

Banská Bystrica 
Banská Bystrica Classic 
Bratislava 
Bratislava Danube 
Bratislava International 
Dunajská Streda 
Humenné 
Košice 
Košice – Country 
Košice Classic 
Levice 
Liptovský Mikuláš 
Malacky – Golf
Martin 
Nitra 
Nitra Harmony 
Nové Zámky 
Piešťany 
Poprad 
Prešov – Šariš

Rožňava 
Spišská Nová Ves 
Stupava Záhorie 
Trebišov
Trenčín 
Zvolen
Žilina
Žilina International 

R O TA R A C T

Banská Bystrica
Bratislava – (v zakl.) 
Bratislava Danube 
Martin 
Košice 
Košice Classic

R O T E X

Společně pro ČR a SR

30. 4.–14. 5. RYE CZ&SK Eurotour, inboundi ČR + SR Evropa 

30. 4.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 3/2023 (vychází 13. 6.)  všeobecná aktivita

12.–14. 5.  RC Valtice-Břeclav Kola LVA 2023 Velké Pavlovice

14. 5. RC Bratislava Red Oak Golf Club  Lužianky pri Nitre

18.–21. 5. RYE CZ&SK Distriktní konference, inboundi ČR + SR Broumov 

27.–31. 5. RI RI Convention Melbourne, Austrálie

27. 5.–3. 6. D 2240 Rotary Sailing Week, 

   Czech and Slovak Rotary Fleet z. s.  Chorvatsko

1.–4. 6. RYE CZ&SK OM IV. pro outboundy  a inboundy ČR + SR Křižanov 

14.–18. 6. RYE CZ&SK Farewell Weekend, inboundi ČR + SR Valtice 

30. 6.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 4/2023 (vychází 13. 8.)  všeobecná aktivita

5. 8. RC Ostrava Int. 2. ročník golfového dvojboje Golf park Lhotka
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PŘEDSTAVTE SI
PROMĚNU
Obnovte své kontakty, perspektivu a představivost v australském Melbourne
a přeneste si domů energii, která rozzáří vaši komunitu a společenství
po celém světě. Když si představíte, co bude dál, dojde k vaší proměně.

MEZINÁRODNÍ KONGRES ROTARY 2023
MELBOURNE, AUSTRÁLIE 
27.–31. KVĚTNA 2023

Registrujte se ještě dnes na:

convention.rotary.org



Let us take care of your event

ELEGANTLY POISED ABOVE 
the city of a hundred spires

2 0 2 2

Czech Republic's
Leading Business

Hotel

• 200 m from the Prague City Center

• 539 Rooms & Suites

• Bellevue Conference Hall | 24 floor

• Modulable event space 727 m2

• 24 Meeting rooms

• Executive Club | 22 floor

• Spa & Gym | 25 floor

• Restaurants & Bars

• Indoor & outdoor car parking

• Bus parking

@CORINTHIAPRAGUE
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